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12,009
Questions by: Mr. Keefe
I heard that before.

Witness Clsusen

Mr., Keefe:
Colonel Clausen: You heard it because T salad 1t.
I think it is a good anaelogy. It is exactly what I did.

I was like an FBI agent working for Mr. Hoover.

Mr. Keefe: The Army Board had made a finding ageainst

General Marshall based upon Colonel Bratton's testiﬁony,
that these 13 parts were delivered. that night, the 6th
of Degember. |

Now, as the result of your investigation, what did you
recommend to the Secretary of War as to what the facts were?
Could you determine from your Investigation what the facts

were, as to whether the 14 parts were or were notdelivered?

Colonel Clausen: You will find, Mr. Keefe, in the

volume there of my report, that there are two additional
critiques by General Creaner.

You will also find that there is in thet volume the
final report of the Secretary of War, and those men decided
the facts.

Mr. Keefe: Well, did you discuss this particular

incident with them when you came back, after you got the
affidavits?

Colonel Clausen: Oh, yes, I discussed it reriodically,

Mr. Keefe, with Mr. Bundy end with General Cramer.

L the results of my Investigations, what the a’fidavits showed,

I discussed
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Witness Clausen Questions by: Mr: Keefe

hl2 and I showed them the affidavits. j

You see, I was working for the Secretary of War,

3 ;
Mr. Keefe: Oh, I understand that.
4 .
Colonel Clausen: Well, you asked the question, did
5
I discuss it, and I said I showed the affideavits.
6
Mr. Keefe: Did you state to the Secretary, or to
7
General Cramer, the conclusions that you, as this special
8
investigator desired to draw f°'om the affiddvits that you
0
had teken with respect to the dellivery of this first 13-part
10
message?
N
- Colonel Clausen: I did not do more than to
L 4
5 A2
> state the facts, Mr. Keefe, and make those periodic written
s 13 )
> reports, i
: 14 )
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AL-1 1 Witness Clausen Questions by: Mr. Keefe

Mr. Keefe: What facts did you state with reference

2

. to this particular matter?

Y Colonel Clausen: The fact that the men had given the
4 affidavits, and I gave them the affidavits to read.

o | r. Keefe: In other words, you sald, "I have taken

¥ I an affidavit from Dusenbury and in the affidavit it sayai
a 80 and so", "I have taken an affidayvit from Bratton. Here

" 1s Bratton’s affidavit. It S8y8 SO0 and so. Now you fellows

make up your mind as to what the fact 4s."

10
: ’11 Is that the way I understand the situation?
. ? - Colonel Clausen: No, that is not the way it operated
f ” at all. T say from time to time the progress of my investi-
% i | getion vas given to these men in the Torm of affidavits, :
g 3 and the periodic reports, and then from the pPicture as a é
: & l wvhole you would find that the facts sometimes, of course, ;
K .'would be in conflict. Well, now., if T said one thing or
" lanoth.er thing I cannot recsll at this time, but the affidavits
= | vere the best proof of what the witnesses themselves said.
i | Mr. Keefe: You said this volume vas 1indexed. Can
3 you put your hands on the affidavit of Colonel Bratton?
. e !" Colonel Clausen: Yes, sir. |
o Mr. Keefe: I find some difficulty in looking for it.
" I have to paw all through it to find it.
” Colonel Clausen: There is an index. Colonel Rufus 8.
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Witness Clausen Questions by: Mr. Keefe
Bratton is No. 42, so you just go to 42.

Mr. Keefe: That is all.

The Vice Chairman: Any further questions?

(No response)

The Vice Chairman: Like other witnesses who appeared.
Colonel, I will ask you, do you know of any other information
that you think would be helpful to this investigation, that
hes not been called for by questions asked you? |

Colonel Clausen: I do not know of any other information,
sir, except I would like to say that I did not know the
Chief of Staff or the Secretary of War, and I met them
only in the course of the Board's work here. 'I think T
have already mentioned the fact that certalnly I acted
with the utmost fairness, in my own mind, to get accurate,
jmpartiel testimony. Since the questions have arisen, I
thought, in fairness to myself, and especlally in line
71th what Senator Lucaes asked me this morning, it 1s only
fair to myself to meke a part of the record of these
proceedings a letter tThat d from Gene 1 Grunert commend-
ing me for my work on ths‘Board; and the fact that I was
a free agent, which is certainly indicated by the letters
of commendation I have had from the then Chalrmen of the
Truman Committee, the then counsel for the Truman Committee.

T think *t is only feir to myself to make these part




Witness Clausen

of the record at this time.

The Vice Chairmen: Without objection, they will be

received.

(The letters referred to are as follows:)

(COMMITTEE INSERT )

D O 'NOLONIHSYAM "INYd W QuYM

N

. e i '1-": - = -l.-.;i-.-_—:.'.-..- . -l-'-'r“"' o
- 7 o e PO bl T s 3 RN

e i T

i e e .

a N




AL-4

v M
=
-

N4 ®©

’i ﬂ.‘ilﬂﬁv:.‘-
b

(13)

> a "‘-L

—— e g TR s . i —

L A —

o . —

— g— - —

12,014

Witness Clausen Questions by: 8cenator Crewster

The Vice Chairman: Ave there any further questlions?
Senator Brewster: I would like to ask a question.
The Vice Chasirman: I asked twice if there were any
other questions.

Senator Brewster: There was some commotion going on
to my left about matters that I will not mention that made
it impossible for me to ask for the opportunity to ask any
further questions.

I have not been here through all the testimony, but
I have been here this morning. You yourself recognize after
the completion of your inquiries. that the situatilion was
not en entirely satisfactory one, from the standpolint of
reconciling the various affidavits?

Colonel Clausen: You want my orninlon? If you want
mv opinion T certainly believe, lMr. Brewster, that 1t wves
sufficient for the decision of the Secretary of War.

Senator Brewster: You

I was not asking you that.
indicated to Mr. Keefe that you thought it would be a good
idea to get these witnesses all together in & room, to see
if they could not straipghten these stories out, from which
I take it you yourself was not satisfied with what you
wvere able to do.

J was satisfied,so far as I was

Colonel Clausen:

perscrelly concerned, that my work was sufficient for the
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster

Secretary. The essential discrepancies. were all mentioned.

" If you will read, Mr. Brewster, the critiques prepared by

' the Judge Advocate General I think you will find that those
; discrepancies are mentioned in there.

. Senator Brewster: As I understand, you were going out
. to condﬁct the inquiry, and, as you know, after all of

: the investigations and reports 1t was the considered opinion
° of the Congress, without dissent, a unanimous opinion of

)

Congress that the matter did require a very much further

v sxploration, in which we havebeen engeged ourselves for
11
| aome three months here.

Colonel Clausen: I always felt, Mr. Brewster, that

1
Senator Brewster: You felt it certainly was not a

3
‘ the Congress could do a far better job than anybody else.
15

D QO 'HOLONIHMSYM TNYa ® CHVAM

waste of time to try to get all the information avallable

15
on this matter?

17

Colonel Clausen: You mean this proceeding?

18
Senator Brewvster: Yes.

i Colonel Clausen: I think it is & very, very fine thing.

20
fL T also think that the basic recommendation that can come

21
. | from this committee is a very fine one 1if you meke 1T that

22

never again shall magic, this information, be monopolized

|

|
23

I by one service or the other service, but have it distributed

by one agency on an over-all basis.

1S
(4
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster

Senator Brewster: The Army Pearl Harbor Board had
criticised General Marshall and some other high officilals

rather vigorously, had they not?

Colonel Clauvusen: Yes. The Board's proceedings show
vhat they said.
Senator Brewster: Yes.

Colonel Clausen: The actual reading of 1t would be

¢ matter of opinion.

Senator Brewster: The net result of your unilateral

investigation was to conslderably modify the conclusions
of the Secretary of War, as far as the Army Pearl Harbor
Board vas concerned? Is that a fair statement?

Colonel Clausen: I do not think so. In the first

place, I do not think my investigation was unilateral. It
was more supplementary. In the second plé,ce -
Senator Brewster: Just a moment.

Colonel Clausen: -- the Judge Advocate General --
Senator Brewster: Just a& moment.

The Vice Chajirman: Iet the witness ansver. Senator.

| He has a right to answer.

Senator Brewster: It is a divided question. He sald
it was not unllateral. I would like to know wvhy he does
not consider it unilateral.

Colonel Clausen:

As I was starting to finish my ansver,




Witness Clausen Questions by: Senator Brewster
I think you will find, Mr. Brewster, that the net result,
es stated by the Secretary in his opinion, was that he did
not change his opinion. S0 mine was more supplementary.

Senator Brewster: You are through answering?

Colonel Clausen: Yes, sir.

Senator Brewster: Why would you not call your inquiry
& unilateral inquiry? Nobody accompenied you, did they?

Colonel Clausen: If you mean I was the sole man, no.

Senator Brewster: Yes.

Colonel Clausen: That is the point T make, Mn. Brewster.
You are making a mistake 1if Jou thirnk it was only mine,
because I was assisting the Secretary of War.

senator Brewster: You were representing the Secretary,

and you took what documents and what notes you thought were

useful, and you went to these various men and showed them

-
»
L
o
[
L)
»
C
.
-
<
>
9
I
5
i
O
z
o)
N

20 them and then you got an affidavit. Certainly an attorney

would not consider that an inquiry in which anyone else

who might have been blamed was in any way concerned.
Yas8 no representative of General Short present.

Can you answer that question?

Colonel Clausen: You mean along with me or at the

Board proceedings?
Senator Brewster: With you.

Colonel Clausen: I did not have any representstive of
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster
General Short, but let me answer further, I at no time,
Mr. Brewster, was asked by General Short, or his counsel,
who was my superior, Brigadier General Thomas Greeﬁe, to
accompany me .

Senator Brewster: Were they fully advised of the
circumstances?

Colonel Clausen: I do not know.

Senator Brewster: You do not know about that?

Colonel Clausen: No, sir.

Senator Brewster:; Now you have thlis morning repeatedly
placed great stress on the fact that the primary purpose
of your inquiry was because the Army Pearl Harbor Board
did not have the material in magic. You sald that several
times, 1s that correct?

Colonel Clausen: Yes, that is correct.

Senator Brewster: The implication being that that
particularly required further exploration.

Colonel Clausen: Yes, sir.

Senator Brewster: I find a little difficulty reconciling
that with this affidavit taken by you from General George
2+ Marshall, in which he says: |

"On my second apoearance before the Army Pearl Herbor
Board, 29 September 1944, T discussed with the Board at

length the general problem concerning the method of including
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster

‘magic! in the report of the Board and also the avallability

. _ : to the Board of any officers concerned for the purpose of
; giving testimony on the Top Secret 'Magic' phases of the
’ investigation. I informed the Board, for example, as
’ indicated on pages 18 and 37, of the top secret transcript
’ nentioned. that Colonel Bratton was available in Washington
; for that purpose.”
; How do you reconcille that with your repeated statement
5 that the Army Pearl Harbor Board did not have information
; " or did not have the means of information available, so far
. é :; 38 they‘thought it advisable and desirable, regarding magic?
' :".: Colonel Claus3en: You are making a mistske. You are
; - zssuming that this refers to the Pearl Harbor Board pro-
g s ceedings except in the last week.
i': " Senator Brewster: I do not care when 1t was.
" i Colonel Clausen: Well, it was in the last week.
i | Senator Brewster: Well, that 1s all right, 1t was
IB the last week, but the Army Pearl Harbor Board had elther
o the informetion or the full means of informatlion offered
¥ them by General Marshall that they considered material
. h for the pPUIrpose .
= Colonel Clsusen: You were not here when I testified
23

before, but that same point was brought up. These are

24
I the facts on that: At about the last wesk of the Board's

25
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster
: proceedings General Marshall testifled, as he indicated
. ; there, and I recall very distinctly he said whaﬁ he
: refers to there about Colonel Bratton. That is how we |
i got him. The top secret report shows all that. |
5 But the Foard had & 90-day 1limit, Mr. Brewster, and :'-
. this 1imit might even have expired by then, or been very
y i‘ ¢lose to the @dpge, so the 90 days was the limitation in
¥ vthe order of anpolntment.
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Witness Clausen Questions by: Senator Brewster
Shack(15) ; Senator Brewster: I think, from what I heard here this
. wmorning, you wer2 hanging your most extraordinary procedure
5 | upon a very slender peg.
; Colonel Cleusen: I do not agree with you at ell.
. l In the first place, it is not an extreordinary pro-
: : cedure, eand it is not hanging on a very slender peg. You :
.
X : are wrong. |
¢ ; Senator Brewster: That is all,
g | Mr. Murphy: Mr. Chalrman, I would like to make one ;
' il statement. 1
é i ‘ The Vice Cheirmen: Are you through, Senator Brewster?
g o 1) oenator Brevster: Yes, sir.
é 13| Mr. Murphy: Mr. Chelrman, the Senator from Maine has .
E & just said the witness is hanging his conclusions on an extra-
E = : ordinary peg, &8s I understend 1t,.
i Senator Brewster: His procedure, I saild, his most extra-
& ordinary procedure upon a very slender peg.
|
- i Mr. Murphy: Speaking sbout a slender peg, I see where
e the Senator from Maine, in an interview in Chicego, said --
- and I am reading from the Chicego Tribune of Sesturday,
ok | February 9 --
= l "Senator Brewster sald yesterday that much:of the
- | responsibility for the Pearl Harbor disaster must rest upon

24 }i

the late President Roosevelt, and flgures in his administra-
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Witness Clausen - Questions by: Senator Brewster
tion whe sought strenuously to fasten the blame exclusive-
1y on Admiral Kimmel and Genersl Short,"

I would sey that is based upon en extremely slender
peg, because there 1s not one word of evidence in this
record to justify it.

Senator Brewster: Since the interview has been
brought into the matter, I should just like to have it cor-
rected to this extent:

I What I actuslly said was thet very much more of the
responeibllity for Pearl Harbor rested upon the people in
Weshington in the upper echelon, then had certainly been
indicated in any of the four preceding years. I did not
name individuals, but I think that statement I made is a
very fair one.

If the paper to interpret it as President Roosevelt,
that will &1l heve to be considered when the time comes
for an opinicn.

Mr. Geerhart: At least the Jenator from Maine has not

foreclosed hiuself.

denator Ferguson: I have another question from the wit-

ness,
The Vice Chairman: Senator Ferguson.
Senator Ferguson: Wow, Colonel Clausen, this 1is a

feir conclusion, is it not, thet the person responsible fop
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Witness Clausen Questions by: Senator Ferguson
keeping magic from the Board was the Chief of Staff's

office, either the Chief of Staff, General Marshall himself,
of Genersal McNarney, his Deputy Chief?

Colonel Clausen: I think thet is a faip statement
Senator,

L Senator Ferpguson: That is a failr statement?

witnesseas,
Senator Ferguson: But here was an order from the Congress
to the Secretary of War, and the Jecretary had appointed

: 8 Board to look into this metter fully.

Colonel Clausen: Yes, for the rsesons given by the
f
" Then his Chief of Staff wes responsible for biocking
I .
I
~

the testimony going to that board, which would have given

i the board fuller information. That is & fair statement, 1s

1 3t noty

¢ Colonel Clauvsen: I do not like the use of the word

blocking, Senator. ‘

Senator Ferguson: Well, they could not do it without

—— e — |~ ——

the magic, and they were not allowed to get the magic

because the Chie? of Staff's office would not give 1t to
h them?

Colcnel Clausen: Under the policy set up at the time,

— -

there is no doubt that the Board did not get the magic untii

the last week.

[}

{

|
|
|

I
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Witness Clausen Questions by: Senator Ferguson

Jenator Ferguson: And that required the Secretary of
War to take the recorder, the Assistant Recorder on that
Board end send him out personally and alone, without any
representative of General Short, Admiral Kimmel, or anyone
else, to take ex parte affidavits? Isn't that o falr state-
ment?

Colonel Clausen: No, sir, it did not require him to

do thet. The Secretary could have done his investigation in

&ny wuinner he chose. If he wanted to, he could have called
another board; he could have had myself; he could have
gotten an assistent of another kind, or he could have con-
ducted it himself in some menner.

senator Ferguson: But he actually did do that. He
sent you out to get ex parte affidavits?

Colonel Clausen: Senator, he sent me out to do what I
sajid i had done. ‘

senator Ferguson: Now, will you tell us whether your
affidavits disclosed when the 13 parts were delivered to
the Secrbary of State, it being the duty of the Army to
deliver to the Secretary of State?

Colonel Clausen: The night of 6 December, Colonel
Bratton says in his affildavit, he took the 13 parts to

the Secretary of State, and I believe the reason he made

that statement was that it was, in his opinion, a pIrimary
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Witness Clausen - Questions by: Senator Ferguson
diplomatic or State Department matter, and for that reason
his main interest that night with respect to the 13 parts
was to bring them to the attention of the Secretary of State.

Senator Ferguson: Tow, how do you reconcile that with
the evidence that you have brought in here in the affidavit,
that Bratton went home before the 13 parts were drawn up?
How did Bratton get the 13 parts to take them to the Secre-
tary of State?

Colonel Cleusen: He must have had the 13 parts to
bring to the Secretafy of State, Senator. So “that the recol-
lection of Coleonel Dusenbury in that regerd, if it indicates
the contrary, is probably mistaken.

In eny event, it is one of the things I ran up against,
Just what you ars mentioning,

Senator Ferguson: What time did Dusenbury say in his
effidavit thaet Bretton went home?

Colonel Clsausen: I think Mr. Keefe read thet and said
about 9 o‘clock.

Senator Ferguson: About nine o'clock. Did not he say
he went home berore the 13 parts were completed?

Colonel Clausen: I think he said when sbout one-half
had come in.

Senator Ferguson: Does not he say "Thereupon he left

for home," or "went home ebout 9 p.m. I stayed so he could

- - L] -
- TR e ——
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Witness Clausen Questions by: Senator Ferguson
go home and sleep. I waited for the remainder."

Did not he also say thé 14th part of thenassége~waa
received et 12 o’clock that night? *chevqr, I am now talking
about the 13 parts.

How do you account for the fact that Bratton said he
took the 13 parits? I will reed it ageain:

"Colonel Bratton was also on duty then and saw the
message coming in and he remained until ebout helf of it
had beea received."”

Thet is certalnly not 13 perts out of the 14 parts.

Colonel Clausen: I say, Senator, that is one of the
things, one of the conflictions in the case.

Now, by that information, and by 211 theother information
maybe you people can resolve this.

seanator Ferguson: You did not find any facts that made
1t 1mpossible for this men to take 1t over to the Secretary
of State, the 13 parts_by 9 o'clock, and did not also take
it to Dedell Smith or someone in his o%fice?

Colonel Clausen: Senator, he said he did not do it.

I mean Colonel Bretton is the one who saild he took it to
the Secretary of State. Then he also said that he did not

teke 1t to Colonel Bedell Jmith, that he did not teke it to

Colonel Ceiley, that he did not take it to these other

. people.
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Witness Clausen Questions by: Senator Ferguson
h7 l Senator Ferguson: T am talking ebout his testimony
' : before the Board. He swore absohtely that he took it to
3 Bedell Smith.
: Colonel Clsausen: Senator, he corrected himself.
. Senator Ferguson: Did you try to find out wﬁo was in
’ charge of the Chief of Staff's office on the night of the
. 6th?
8
Colonel Clausen: Yes, I did.
2 Senator Ferguson: Who was in charge of it.
; o Colonel Clausen: I tried to find out. I remember that
E’; X I asked Lieutenant General Bedell Smith, and he gave me the
. E 12 | neme. That is what you run up against. He saild he was
g e pretty sﬁre it was General Deane, whereas General Deane vas
§ ¥ In Moscovw.
£ 1s
: Senator Ferguson: He never said --
& Colonel Clausen: Senator, 1if you will let me conclude,
" | When I was in Berlin, I found out that General Deane
> was over at the Pesace Conference, so I went over there, and
= got an affidavit from him.
" Sénator Ferguson: Did he say he was in charge?
. 3 | Colonel Clausen: His affidavit 1s not in accordance
kel with the thought that was in the mind of General Smith,and
i , that is the situation you run up against. In other words
| | these men were trying to recollect, and you could not get, on
| 28
|

f tﬁ |
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Witness Clausen Questions by: Senator Ferguson
these points, on some of these points, you could not get

a reconciled answer from all thewltnesses.

Senator Ferguson: Then you never did find out, you
never followed it up to find out who was in charge of
that office that night, and go and see that person to find
out as to whether or not hé got the 13 parts that night, did
you?

Colonel Cleusen: I did run the information down, I
did follow it up.

Senator Ferguson: ' Answver that question.

Colonel Clausen: éénator, General Bedell Smlth théught
he made a memorasndum which he thought was very helpful, and

I could not find that. He sald he thought it was in the

Senator Ferguson: I am trying to make this question
specific, so we will get a short answer.

Did you find out who was in charge of the Chief of
Staff's office that night?

Colonel Clausen: I cannot recall, Senator,.

Senator Ferguson: Don't you think that is & very import-

ant question? Would not you remember that, if you did find

. out who was in charge?

Colonel Clausen: Sensator, I cannot recall, I am sorry.

Senator Ferguson: Did you take an arrfidavit from any
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Witness Cclrusen Questions by: Senator Ferguson
h9 : ﬁerson.vho was in charge of that office, who swore that
. Bratton did not deliver at that office the 13 parts that
? night?
: Colonel Clsusen: I think General Deane. This is &
? pure recollection.
< Senator Ferguson: I don't want any guesees on 1it.
¥ Colonel Clausen: You want me to do some recollecting.
® |l Genersl Deane, as I said, recalled thé he did not get any
S pouch such as contained the 13 parts.
o Senator Ferguson: General Deane saild he was not in
§ a charge of the office that night?
é 12 Colonel Clausen: Did he?
i - Senator Ferguson: You Just told me he did.
E ca Colonel Clausen: I say the affidavit is the best proof
E . of what General Deane said.

16

Scnator Ferguson: Then get 1t.‘ Let us find out what he

17
sald. I understood you to say from his affidavit he was not

18
in charge on that night.

19

Colonel Clausen: What I told you, Senator, was when I

21

. General Deane would be able to give me some information.

22 ||
Senator Ferguson: That is not in Smith's affidavit,
23
| is 1t? |
24 || '
Colonel Clausen: In Smith's? U
25

20
talked with General Smith he at that time sald he thought
t
|
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Questions by: Senator Ferguson

Witness Clausen

Senator Ferguson: Yes.

Colonel Clausen: I do not know if it is in there.

Senator Ferguson: He does not mention Deane.

Colonel Clesusen: Lots of times, Senator, these people -
that I talked with would give me leeds themselves, as TO
people that might be able to shed some light on the subject.

Senator Ferguson: Get the affidavit.

Colonel Clausen: I do not have it. Mr. Keefe is

- looking at 1it.

Senator Ferguson: When you get the affidavit, will you
give us the page number in that exhlbilt?

Colonel Clausen: Yes, sir. It has got an index.
Aefidavit No. 41,

Senator Ferguson: Mr. Cheirmen, I see it is pest the
hour.

The Vice Chairman: I would like to finish with this
witness.

Colonel Clausen: Page 205, It says:

"During the month of November and December, 1941, I
wvas on duty in' the War Department, Washington, D. C., as
Assistant Secretary, General Staff.

"on 6 December, 1941, I was not on duty after 5 p.m.,

and did not receive from Colonel Rufus S. Bratton, nor from

Colonel Carlisle Dusenbury, or any other person, any pouch
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Witness Clausen Questlons by: Senator Ferguson
for the Chief of Staff."

Senator Fergusoh; Then he specifically says he was not |
on duty that night?

Colonel Clausen: That is right.

Senator Ferguson: And Bedell Snlth seays he was not on
duty?

Colonel Clausen: ' General Smitﬁ, as I recall, said he
did not think re was there after ten o'clock, that he might
have been up there up to ten o'clock.

Senator Ferguson: Who was in charge of the office that
night? Did you ever find out?

Colonel Clausen; General Smith was there. He was the 2
head man. In other words, General Smith was the Secretary
of the General Staff.

Senator Ferguson: Well, now, you indicated General
Greene, who was then Colonel Greene, was counsel for Short.

Colonel Clausen: He was Brigadier General then.

Senator Ferguson: He was Brigedier General?

Colonel Clausen: Yes.

Senator Ferguson: Did he ever discuss wlth you these
affidavits, as far as Short was concerned?

Colonel Cleausen: No, sir,

Senator Ferguson: Or anything in relation‘to_your in-

vestigation?
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Witness Clausen | Questions by: Senator Ferguson

Colonel Clausen: Well, he got some papers in once,
thet he sent over to nme.

Senator Ferguson: Do you have any of the memoranda
that you had when you saw Colonel Bratton?

Colonel Clausen: In connection with your previous ques-
tion, we conferred concerning some corrections that
General Short wented to make 1n his testimony before the

Board.:
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Witness Clausen Queqtibna by: Sen.Ferguson

Senator Ferguson: Yes, but that was befrre you started
out on your tour,

Colonel Cjausen: I ocannot recall when thut was. I think
1t extended on quite some time beeause I wunted to nut ths
correctlons at the pages in the transoript so that the correc-
ticns would be noted,

Senator Feguson: But you do not olaim that he was rep-'
resenting Short and, therefore, working ¥1i%h yeu in getting
all the affidavits?

Colonel Cjausen: No, sir, Senator Ferguson,

Senutor Ferguson: All ~izht,

Colonel Clausen: Senator Ferguson, we don't do that in

the Arny.

Senator Ferguson: That answers that. Jo you den't do
that either, do you, in the Army ? -

Colonel Cyausen: I say in the “rmy you have courtge
martial proosedinze and yeu mizht be a defense lawyer and you
misht be a prosecutor, Ycu are supposed to do your duty,

The mere fact that you are assigned to do a ocertain Job doees
not draw any inference from that that you are goling to slant
any thing.

Senator Eerguson: Have you any of the memorandums that

¥you have spoken about thatlyou took from any of these wit-

nesges outslde of what you have dellvered here?
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Questione by: Sen.Ferguson
Mr.Keefe

Witness Cjausen

Colonel Cjausen: No, sir,

Senator Ferguson: All right, that is all.

Mr. Keefe: Now, there 1s one question, Mr. Chairman,

In reading the Army Pearl Harbor Board testimony, Cclonel
Claueen, I was impressed with the faoct that right here at the
beginning of General Marshall's testimony there appeared to
be a lapse when the Board went into a sort of executive gege
slon and General Marshall testified or made a statement for
about an hour, according to the proceedings of the Board, in
wh;ph he made a statement off the reocord,

Colonel Clausen: Yes, sir.

Mr. Keefe: Were you present at that time?

Colonel Clgusen: No, tﬁat 1s the perlod, Nr. Keefe, I
referred to as of f the record proceeding when he conferred on-
1Y with the general officers,

Mr. Keefe: Now, in his affidavit General Marshall says

this, and that 1s why I have been wondering if the testimeny

that you have given here all along to the effect that this

Board did not have any information about magic until the last
two weeks 1s oorreot, = General Marshall in his affidavit
atates this:

"I 41d not see General Miles, Colonel Bratton or

Colonel Bgdtlor, officers of G-2 and the Signal Cerps,

who were some of the officers concerned with ‘Magic!®,
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Witness Cygusen Questions by: Mr., Keefe
1
- prior to or after the~ir testimony before the A~my Pearl
l | ‘E 3 Harbor Board. Though I perscnally and seoretly informed
| 4 the votling members of the Board of the existence and im-
5 ‘l pertant part pleped by 'Magic'!, 1t was not until it de-
a veloped that the 'Magio'! papers were beilng disclosed before
- the Navy Court of Inquiry that the Army officers con-
8 cerned were authori,ed teo go inte all the details regard-
0 ing 'Magio’ beford the Army Pearl Harbor Board,"
10 Colenel C)lausen: That is right.,
; 11 Mr, Keefe: Now, a8 a matter of fact, in that off the
6 ; 12 record talk right at the beginning of his statement General
g 13 Marshall took an hour out of his testimony according to the
§F 14 report of the Board, they gave the specific time 1imit when
% 15 the recess ocame and when they reconvened and during that
) v perliod of time he discussed with the voting membse~s of the
(7 Board thls subject of magic,
18 Colonel Clausen: Well, I don't think you should asgume,
10 Mr. Keefe, that the only thing he talked about during that
20) time was maziec. I den't know,
21 Mr, Keefe: He did not say that but I am reading his
9 23 Li aff1davlt in whizsh he says that he dig,
29 Colonel Clausen: That is what I testiried,‘ur, Keef e,
24 i I testifled very clearly on the fact that in the first meet-—
25 ; ing of the Grunert Board that we were not there but i found
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Witness Cjausen Questions by: Mr, Keefe

|| out later that he then at that time in general told them about

mazlc and it was only when the Navy, you see -- while we are

| in Hawaii the Navy released this magioc to the Navy Court of

Inquiry and when we came back then the Army gave 1t to us.
Mr. Keefe: Well, now, you sort of gave me the impression
that the findinzs of this Board were made without psrticular
| reference to or knowled:e of magio, Now, General Ma“ shall
states this in his affidavit: (Reading)
"Concerning testimony I gave the Army Pesrl Harbor
Board, I wish to add thai, as indioated on page 6 of the
veoret Transoript of Proceedings before the Army Pearl

Harbor Board, the General Officers comprising the woting

Major General Henry D. Russell and MajJor General Walter
H. Frank, participated in a olosed session with me from
11:10 A. M. to 12:07 P, M. an 7 August 1944, As 1ndicated
on pages 4 and 6 of the Top Yeocret Transcript of the
Proceedings, during this closed gession I informed the
General Officers mentioned the character of infommation
which had been derived before 7 December 1941 from Top
Seoret scurces then salled ‘Msgie'. I told them, ameng
other things, that the source of this information in-

cluded intercepts of Japanese radio diplomaiio messages

whioch were deorypted, decoded and translated under the

membersa of that Board, namely, Lt. Genersl Geor:e Brunert,

= i el e TR B el . -
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Witness Clausen Guestions by: Mr. Keefe

supervislon of the Signal Corps and G=2. I further stated

2
3 | that neither this information nor the scurce the eof

, should be made public becatse it would result in at least
5 ;l temporarlly, if not permanently, extinguishing that

G source,"

7 Colonel Cjyausen: That is what I said,

8 | Mr, Keefe: Now, as a matter of faot, he gave them the

0 information about makic in the reoord?

Colonel Cjausen: Not all -- not the informaticn, If you

10
: 31 mean by that the information that you hawe or that I got, -
E 12 a8 1 understand he gave them in reneral the information that
g 13 thers was maglo and the impor tant part it played in the war,
§ 14 Mr. Keefe: \ell, you were not there, were you?
5 15 Colonel Cjausen: No, that 18 what I say,
" 16 Mr., Keefe: You are Jjust guessing at it, but here 1a his

17 affidavit,
18 Colonel Cjausen: No, I am not guessing; I mean his af-

19 flduvit. What I have read is in his affidavit, that he sald

| 20 | the maglc was opened up to the three Gensrsl Officers in g2en-

21 eral.

22 | Mr. Keefe: Well, you don’t want to glve the impression
23 |1 that thils subjeot of magic was not before this Board, do you?
24 1t was before the Board put not all those speoific telegrams

25 and all that sort of thing.
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¥itness Cjausen

Colonel Cjausen: Just what I saild before,
Mr, Keefe: All right.

Colonel Cjausen: It certainly was not known to myself,

as I say.,

Mr, Keefe: All rizht, that 1s all,

Tﬁ; Vioe Chairman: We thank you for yecur appearance,
Colonel, and the informatien you have glven the committee and
your apparent desire to be helpful in every way you could.

You may be excused,

(Witness excused,)
The Vice Chalrman: Counsel, please o0all the next wit-
ness., .

Mr. Kaufman: Cplonel Bratton.

The Vine Chairman: Colonel Bra tton, will you please be

sworn?
(Crlonel Bratton was thereupcn s worn by the vice-
chairman, )

The Vice Chairman: The ccemmittee will now stand in re-

cess until 1:45,

(Whereupon, at 12:40 P.M., a recess wae taken

untll 1:45 P.M. of the same day.)
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AFTERNCON SESSION 1:45 P M.

The Vice Chalirman: 7The ccmmlties w}ll pleass be in order,
Colonel Bratton has been sworn as a wltness before we reoecgsed
&t noon, Counsel will please proceed.

TESTIMONY OF C LONEL RUFUS €. BRATTON
¥r, Kaufman: What is your full nawme?
Colonal Bratton: Rufus S. Bration, Colonel of Infantry,

United States Army.

Mr. Kaufman: Will you state for the record your exper-
isnca in the Army?

Colonel Bratton: I was greduated from the United States
Military Academy in 1914, From 1914 to 1917 I performed the
usual duties of a Lieutenant of Infantry with the Filrst Regil-
soant of Infantry on Oshu, From 1917 to 1818 I performed the
usual garrison and field dutiss of my grade 1in the continsantal

1imits of the United States.

In 1919 I wes d8talled as en instructor at the Milltary
poademy &t West Point, New York. From 1921 to 1922 I served
ag a atident at the Infantry School at Fort Benning. From
1922 to 1924 I was a studsnt off icer of Japanese in Tokyo.
From 1924 to 1926 I was Assistent Militury Attache 1in Tokyo.

From 1926 to 199 I crumanded a battalion of Philippine
Sacuts in the Forty-fifth Infantry in the Philippines. From

1929 to 1931 I was a etudent «t the command and Gensral Staff

School; Fort Laaverworilh, Suicas., rvom 1881 6o 1932 1 was &

.
[
i
&
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w1xﬁeaa Bratton . Questicns by: Mr, Kaufman

student at the Japanese General Staff College in Tokyo., From

| 1932 to 1934 I was M1llltery Attache at the Amerizan embassy 1n

Tokyo. From 1935 %o 1936 I commanded & battalion of the
Seventh Infantry at Vanocouver Barracks, Washington.

For six months in 1936 I was Professcer of Military Sol-

| ence and daotins at the Universlty of Idaho, In the fall

of 1936 I was ordered to Washlngton, to the ar Department

| General Staff. From 1836 to 1837 I was assistant to the

Chief of the Far Eas tern Sectlicn, Mllltary Intelligence Divi-
sion, Yar Department General Staff. From 1937 to 1943 I was
the Chief of the Far Eastern Sectlon, Military Intellligenoe
Division, War Department General gtaff.

In 1943 I went to the Third Army, whioh wae then in Texas.
| 1 acoompanied the headquarters of the Third Army fto Europe
and stayed with General Patton's headquarters untll'thn head-

quarters reached Luxemburg, where I was detached and made =2

of a planning group whioh under the auspices of SHAEF was

planning the ooccupation of Berlin.

l I went into Berlin as G-2 of the U.9., Distriot Headquart-

erga. I returned from Berlin in September of 1945 on transfer

l‘ordora to the Western Paciflo. 1 was about toe take offf for

hmy new 8tation when I was notifisd that I would remain 1n

| Washington waiting the pleasure of thils committes and I have

r

' been here since,

|

:
}
1
'

i
|
g
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Witness Bra tton Questions by: Mr.Kaufman
1
2 Mr. Kaufman: W41l you tell us in greater detall ycur
‘i 3 assignment during the month of December 1941 and what your

dutiess were at that time?

4
5 ‘ Colonel Bratton: Yes, sir. At thet time I was Chief of
8 the Far Egstern Sectlon of the Intellizenoe Branch of the

7 || M1litary Intelllgence Yivisicn, War Department General SJtaff.

As such I supsrvised the general work of the Far Tastern Sao-

9 tion and was the ocustodlan and prooessor of the material known

as magie from the time it rsached the Intelllience Division on,

10

11| Mr, Keufmen: And you ware the opposite number te Captain E |

12 MaCollum in the Navy?
13 . Colensl Bratton: That 1s correct, sir,

14 | Mr. Keufman: And ycu comblined the duties of brth Cap-

15 tain MoCollum and Captain Kramer, did ycu not?

D G 'NOLONIHSEYM "INYd ¥ QMY /A

10 Colonel Bra tten: Yes, s8ir,

17 Mr. Kaufmen: And in connection with the delivery or the :

18 digsemination of mggloc 414 you do it all yourself or did yoeou

19 have agsslstants?

2a | Colonel Bratton: Toward the lutter part of 1941 thils
material had inoreased so much in volume and so much time was
22 taken up in putting it into pruches and delivering the pouches

24 || to the variocus recipients that I found 1t nscessary to havs q

24 h help, so with the knecwledse and appro wul of my chief, General

o5 ' Miles, I did utilize two or thirse 89170194 offlcoer asslstants i

B M‘ 5 ; |
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Witness Bra tton Questions by: Mr,Kaufman
1
2 || of mine in processing this materilal.
3 Mr. Kaufman: Now, let us direot ycur attentlon Te tﬁo 6th
4 || of December 1941,
5 j' Colonel Bratton:  Yes, slr.
6 Mr. Kaufman: And I will direct your attention to exhibit

7 1, paze 238, to the so-called pllot message that 18 printed
8 on that page. Do you reocall when that first came to your at-

0 tention?

10 Colonel Bratton: Some time around about two o'clock on

: 11 || the afternoon of Saturday, 6 December 19241,
6 ; 12 Mr., Kaufman: Now, you heard Captain Kramer testify here
2 13 and he testified, as I recall 1t, tlkt his attention, - or he
%i.r4 did not receive the so-called pllot.messaze until later on
9
§ 15 Jaturday night.
e Colonel Bratton: I recall that statement, sir,
17 Mr. Kaufman: Bﬁt éo far a8 you are concerned you did re-

i8 ceive it at abrut two o'oclock on Saturday, December 6th?

19 | Colonel Bratteon: Yss, slr.
20 Mr. Kaufman: Now, coming to the thirtesn part megszge--
2i J Mr. Keefe: Counsel, wovld you inquire at that point from

22 || whom he received it and where he zot 1t?

23 li - Mr. Kaufman: Yes, 8ir,

24 From whom did you zet the sooplled pllot messaze?

|
28 ‘ Colonel Bratton: It came ovar from the Siecnsl Intelli -
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Witness Bra tton Questions by: Mr., Kaufman

-enoce Service with the usual envelope full of assorted mater-
1&l.

Mr. Keufman: And that pllot messaze was translated by
the aArmy?

Colonel Bratton: Yes, s8ir.

Mr. Keufman: *o you know whare that messaze was inter-
cepted acocordinz to the records of the War Department?

Colonel Bratton: It was intercepted by the Navy at
Bainbridre Island at 7:20 A.M. 6 Deocember 1941 Washlngton:

time., The teletyped ocopy Ilnterocept was delivered to the S IS,

that is Army Signal Intélligence Service, at 12:056 P,M, 6

December Washington time. It was translated by the SIS, }
typed and delivered to me the same date at about two o'olook,

Mr. Kaufman: Does that answer the Ceongregsman's incuiry?

Mr., Keefe: Yes.

Mr. Keufman: Turning now to the first thirteen parts of
the message, 4o you recall when they ocommenced to come in?

Colonel Bratton: Yes, sir. Now, before answering your

question I would like to state that this 1s the fifth time

tion, I hope 1t will be the lust time, but 1t 1s alaso the
first time that I have had an opportunity to examine files,

records and documents in the War Department to refresh my

mexzory as teo ths detalls al varlous svents and it is the first
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Witness Bratton Guestions by: Mr. Kaufman

2 || time that I have had an opvortunity to talk to the people that

[ 4

I worked for and with at that time. In consequence my memory

4 | ag to the detalls of oertain events have been zreatly improved.
| 4 s || A8 to the details of certain other e vents it is foggler than

¢ || ever for the reason that I have heard and seen 8o many ocon-
B - flicting drsﬂhenta and statements here and elsewhere since :

j g || my return to Washington,

1

o Mr. Kaufman: Well, now, for the record will you state i

% 10 the times when and the places where yru have tewtified in 3

| T. g 11 || oonnectlon with the Pearl Harbor matter? %

® ; 12 Colonel Bratten: I appeared as a witness with Ceneral i

| i 13 || Miles before the Rpoberts committee, i

% 14 Mr. Kaufman: Did ycu personally testify? %

k : % 15 Colonel Bratten: I do not recall having testify. I j
0

16 was more or less in the nature of a paper mrrier for General 4
: ' 17 Marshall.,
(8 Mr. Kaufman: And that was only in connection with in-

(0 'rorming the Board as to so-culled maglo?

20 ; Colonel Bratton: Correot, sir. I should have sald Gen-

21 eral Miles instead of General Marshall.

22 Mr. Kaufmsn: Acoording to the record as I have axamined

23 || 1% 1% 18 not recorded that you ever testified before that

|
l Board,

=1

f
25 ' Colonel Bratton: And I do not reocall having actually

__ |

e ——
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Witness Bra tton Questicns by: Mr, Kaufman

testifled, silr.

My, Kaufman: And that was in December of 19417

Colonel Bratton: Yes, sir,

Mr, Kaufman: When was the next time that you tesatifled
with respeot to Pearl Harbor?

Colonel Bratton: The next time was in the fall of 1944
before the so-called Clarke Board. I had been flown back
from the advance cemmand post of the Third Army some fifﬁy
miles east of Verdun on a first priority order to report to
the A, C., of S, of G-2, YWar Department, Washington,

Mr. Kaufman: And that is the first time that you testl-
fied before any Board regarding Paarl-Harbor?

Colonel Bratton: Yes, 8lr,

Mr. Kaufman: And thst was necrly three years after the
happening of the event?

Colonel Bratton: Yes, sair.

Mr. Kaufman: And at the time that you were sent for you
had been on duty with the Third Army in Europef?

Colonel Bratteon: Yes, sir,

Mr. Kaufman: And you were flewn back te this country
and did you heve an opportunity at that time tc examlne any
of the papers or reoﬁrds?

Colonel Bratton: I d4id not, sir. As I remember it, I

arrived pere on a Wednesday afterncon tired; ocld and dirty

:
I
J
|
|
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Questions Dby Mr. Kaufman

and started tegtifying eurly the followling porning.

Mr. Kaufman: And how longz did your testimony continue?

Colonel Bratten: 1 appeured before the Clarke Board

From there I went to appear as a witness before the Army

Pearl Harbor Board, known us8 the Grunert Board.

Mp. Kaufman: And that wes in what month, 4o you recall,

Colonel?
Colonel Bration: Se ptember 1944, September and Ootober,

Mr, Kaufman: And then 41id ycu g0 back to Europe af ter

you h:d completed testifying befors the Grunert Board?®

Cplonel Bratton: I 44d, sir. W¥ Commanding General had

a241d me the compliment of gaying that he wanted me to come

sgocmmodate me and returned to ths Third Army Headquarters.

T 4id wt have time to review the tastimeny that 1 gave bef ore

| the Grunert Bourd, not that the right was denled me at all.

| I simply did not have time to do 1t.

Mr, Kaufman: and we have 1t alao th:t not only 4id yeu

| not read tha testlmeny that ycu gave pefore the Clarke Board

23

|
‘ but that you did not have an opportunlty of examining any of
|

24

2%

g or records 1in connaction with vhat heppened in

the paper

Deceuber ©of 10417

.-'.-,'\M'-* *_-—-‘ .. W
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Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufman

Colonel Bratten: I did have an oppertunity to read the
evidence that I zave before the Glgrke Board.

Mr. Laufman: But you did have no oppertunity te examine
the papers or the records of the Department?

Celonel Bratton: No, sir,

Mr. Kaufman: Now, what wcs the next time that you gave
any testlimony respeoting Pearl Harbor?

Colonel Braticn: The next time was in August, I helleve,
of last year when Ceclonel Clausen revnorted to me in Berlin.

Mr. Kaufman: And you heard Colonel Clausen testify
here during the last few days?

Colonel Bratton: Yes, air,

Mr, Kaufman: And at that time you did not have any of
the papsers or records from the War Department to refresh your
recollecticn again?

Colonel Brattens I was thousands of miles away rfom them,

Mr, kaufman: And this is the fourt time that you are
aotually called to testify?

Colonel Bratton: 'The fifth time.

Mr. Kaufman: You inoclude the Reberts Commission as the
firat time?

Colonel Bratten: Yes, sir,

Mr, Kaufman: But we have 1t that at the Rerberts Commis -

ion you 4id not give any teatimony, according to the racord.
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"itness Bratton Questions by: Mr. Kaufman

Colonel Bratton: That is correct, sir.

Mr. Kaufman: Now, walting tb be called as a witness here
have you read the testimony of other wltnesses before this
ccmmitiee and in other proceedings?

Colonel Bratton: Yes, 8ir, in great vrlume,

Mr, Kaufman: And do you believe now that your memory has
been refreshed as to many of the details? |

Colonel Bratton: Yes, pir.

NMr, Kaufmen: Let us c:;,ome now to the first thirteen rarts
of the message of Deoember 6th. I asked you befors us to what
time that day, aoccording te your best recoklection, did that
mess8ase begin to ocoms in?

The Vice Chairman: That begins con page 239 of exhibit L,
does 1t?

Mr. Kaufman: That 1s corrsct, sir,

Colonel Bratten: That ma8sage began to come into my

Decenber,
Mr. Kaufman: Do you reoall which part came first?y i
Colonel Bratton: I 4o not, sir, They were all mixed ?

up; they did not come in in any numeriaml ssquence.

Mr. Kaufman: You reosll Captain Kramer tesatifled that his

recolleotliop was that part 8 was the first part of the mss-

8age that he reoaived, Tres that rafrs.h your reoollsctiecn as

Al L e ) - bad 2 Ll el L
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Witneses Bragtton

to which part of the thirteen parts you received first?

Colonel Bratten: No, sir, I do not remember.

Mr. Kaufman: Will you tell us to the best of your recol-
1l ection what time of the day the last of the thirteen parts
came in?

Colonel Bratten: The last of the thirteen parts came
into my offioce aome‘ time between nine and ten that night, I
was there at the time when the last part came in.

Mr. Kaufman: Let us go back a moment, Colonel, to the
pilotl message.

Colonel Bratten: Yes, sir,

Mr., Kaufman: You testiflied that that came to yo:i: about
two o'oclock in the afternoon?

Colonel Bratton: Yes, sir,

Mr., Kaufman: And that was before any one of the thirteen
parts had arrived?

Colonel Bratteg: That is correot.

Mr, Kaufman: Will you tell the committee whether you
made distribution of that so-called pilot message and when
you did so?

Colonel Bratton: Distribution of ghe eso-called pilot
message was made that afternoon about three o'cleck, I do not

now recall whether I did it in person or whether one of my

| assistante did 1t, but I do recall disoussing the subject hoth

#
L]
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Witness Bra tton Questicns bhy: Mr. Kaufman

with General Miles and General Gerow Jaturday afternoon.

Mr. Kaufman: Then we haveiit that the socglled piloet
message wWgs disseminaied aroundftﬁree o’clook that day?

Ceolonel Bratten: Yes, sir,

Mr. Kaufman: Now, will you give us thq'liet of the per-
sons to whom that pilot message was digsseminated?

Colonel Bratton: Seoretary of Jdtate, Seorstary of War,

Chief of Staff, Chief of the War Plans Division, G-2 and my own

section.

¥Mr. Kaufman: Did you deliver to the White House?

Colonel Bratton: No, I was not delivering to the White
House during this period.

Mr. Kaufman: Who was delivering to the White House?

Colonel Bratten: C aptain Kramer.

Mr. Kaufman: S0 that as between Captain Kramer and
your department you took the State Department snd he took the
Yhite House?

Colonel Bra tton: That is correct, sir,

Mr, Kaufman: Now, you say that you recall having talked
to Genoral Gerow and General Miles about the pilet messaze
some time on the afternocon of December 6th?

Colonel Bratton: Yes, sir.

Mr. Kaufman: Wwill you tell us your conversation with

General Miles first and then later Jour oconversation with

|

it
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Witness Bratton Questlons by: Mr, Kaufman

General Gerow?

Colonel Bratton: Unfortunately, I cannot remember it in
any great detail., It was to the effeot that here was an in-
dication that a reply to the State Pepartmentis note to the
Japanese government was on 1ts way., There was at that time no
indicaticn as te when we would receive that reply but I wanted
them to know that we ocruld expeot this mess age at some time
in the near future and thet as soon as 1t stafted ocoming in I
wou:ld aoquaint them with its occntents. That, in general, was
the substance of my conversation beth with General Miles and
Gener al Gerow. y

Now, I have discussed this matter with both of thaess
officers sinoe that time, rscently. They hawe no recollection
of my conversation with them or, if they have, it 1s very vague.

Mr, Kaufman: Your receclleoticn 18 that ycu 414 talk to
both of them?

Colonel Bratton: Yes, sir,

Mr. Kaufman: Now come back to the thirteen parts of the
messaze and you began to tell us before that it was ccmpleted
some® Time bestween nine and ten o'oclock.

Colonel Brattcn: Thirtsen parts of the mesgaze had ar-
rived by that time, yes, sir,

Mr. Kaufman: And what 4i1d you do with that message, the

thirtoen parts?

L]
L
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Witness Bra ttion Ques tirns by: Mr. Kaufman

Colonel Bra. tton: There are several detalls as to what
I 444 during the remainder of that evening that stand out very
clearly in my memorj; others do not. I will recount those
that I rememher very oiearly first, i1f you will allow me to
do B0,

First I called up the 818', got the officer who was on
duty there that evening, to ask him if there was any likelil-
hocd of the fourteen part coming in later that night,

Mr, Kaufman: Do ycu reocall who that offlcer was?

Colonel Bratten: I don't remecbsr who the officer was,
no, 8ir.

Af ter some dispuaaion in the SIS thils officer returned to
the phone and he said, "No, there is very 1little 1 ikellhood
of that part coming in this evening. We think we have gotten
all of that meassaze that we are going to get tonight."

I 3did not ask him why or discuss the matter with him at
all, I accepted his statement. So I, realizing that the Seoc~
retary of State was primarily interested in this message, 1t
being a diplomatic one and it belng a reply to a message that
he had sent to the Japanese, government, gathered up his fold-
er, put it in the pouch, locked the pouch and personaily de-~
livered it to the night duty officer in the State Department

gome time after ten o oclock that night. I told the night

duty officer whose name I have forgotten th:t this was 2
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Questions by: Mr. Kaufman

highly important message as far as the Seoretary of State was

concerned and that I would like to have it sent out to his

quarter s. He assured me that he would do so. I left it with
him, securing from him a receipt for what I had glven him,

I then returned to my quarters and as I remember 1t now
about eleven o'clock called up Géheral‘ Miles to report to him
about leaving a part of tilo message and what I hel done with
1%t. My recollection is that someone answered the phone in
General Miles' home, 8aid that he was out at dinner but that
he was expeoted back any moment. I left word that I would
like to have him call me whan he cume in, whioch he did.

I deseribed in guarded terms to CGeneral Miles the con-
text of this message, told him that the fourteenth part, the
most important part, had not beeﬁ reoeived, trld him that I
had delivered the firat thirteen parts to the Secoretary of
State. I remember his saying yes, that he had seen the thir-
teen parts where he was a dinner guest.

Mr. Kaufman: Did he tell you where he was a dinner
guest?

Colonel Bratten: I don't remember that he did, sir.

Mr, Kaufman: Did he tell you he was at ~Admirsl Wilkin-
son's home?

Colonel Bratton: I must have known that that 1s where

he was because it was our practice at that time to tell each
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Ques tions by: Mr, Kaufman

other where we ocould be found on the phone,
The next point that atioka cut in my memery that I am
positive i1s that when I found Ganeral Marshall in hls offloe

at 11:25 Sunday morning, the 7th of December 1941, hs had 1in

front of him on his desk in a folder:similar to this not only

the thirteen parts of this message but all fourteen of them,
I had not put it there.

Mr. Kaufman: Well, now, let us go back to the night of
December 6th. | You teld us that you delivered the thirteen
parts to the Seoretary of State's offloce.

Colonel Brattop: Yes, sir,

Mr. Kaufman: You have told us that you talked with
General Miles on the telephone,

Colonel Bratton: Yes, slZ.

Mr, Kaufman: Did you ask Genersl Miles as to whether or
not delivery of that should be made to the Chief of Staff that
night?

Colonel Bratten: I den't remember, sir,

Mr. Kaufman: Did Genseral Miles inatruot you at that time

21 i that it was unnegcgessary te deliver the thirtean parta to the

22
23

24

4o

&

Chief of Staff that night?
Colonel Bratton: I do not reocall that he did, sir,

Mr., Kaufman: I direct your attention to tha testimony

of Ganeral Milac at page 4118 of the rsoord where he testif ied

I B B s

| TN
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Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufman

2 |[|regarding the thirteen parts of the mess age as follows:

l. 3 "I had a conwrsation on my return from Admiral
4 Wilkinson's hcuse, as I testifiled, with Colonel Bratton.
8 I take full responsibility for that thirteen part mesdage
é not going te the Chief of 9taff that night."
7 Doas that refresh your recollection as to whether or not

8 ||you were instruoted by General Miles not to make delivery of

s that to the Chief of Utaff that night?

10 Crlonel Bra tton: No, 8ir, I remember no instruoctions of
11 that nuature from General Miles and I weuld like to say fur-

12 ther at this point that if there was any error of omission or
13 ||commission with respect to the delivery of the thirteen parts
14 of that messaze Saturday night the 6th of December 1941 to

15 || Army personnel the error was mine and I accept full responsi-

2 Q "NOLONIHSYM ""INYvd ¥ QuvYMm

16 || bility for it. That was my error.

17 Mr. Kaufman: Who were the persons in the Army who cus-
18 tomarlily were to receive this infermation, this magio?

19 Colonel Bratton: The Chief of Staff, the Chief of the
20 War Plans Division and the Chief of the Military Intellizenoce

21 Division.

22 Mr., Kaufman: And do we have it now that no delivary
23 ||was made to any of those persons other than to the Secreta ry
24 of State and excepting General Miles whe had already seen 1t

25 at Admiral YWilkinson's house?

'Il
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Witness Bra tton Questions by: Mr. Kaufman

Colonel Bratton: This 1s the point at which my memory
begins to go bad on me. I 6annot atate positively whather
there was any delivery made that night or hot at this time.

1 testifled before the Grunert Board that I had made de-
livery to the Secretary of the General Staff, to the night duty
offlcer or to Gener al Gerow and to General Miles, That was
my normal procedurs., I trled to make simultaneous delivery to
all of these people,

Sinoce making that statement before the Grunert Board -

I withdraw that statement.

At the time when I made the 8 tatement to the Grunert Board
I had not remembered or I did not remember that Colonel Dusen~
bury was working with me in the offioce that night. Now, 8inoe
meking this statement to the Grunert Board I have besn shown
a number of affidavits by various officers, General Smith,
Bedell Smith, General Ralph Smith, deneral Galley, CGeneral
Gerow and others, to the effeot that they did not receivs the
thirtesn parte of this megsaze from me or from anybody else
Saturday night.

Now, I know all these men. I do net doubt the honesty
and integrity of anp one of them and if they say that I 4id
not deliver these pouches to them tha; night then ny memory

must have been at fault.

Mr., Kaufman: And to that extent you want to sorrect the
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Witness Bratton Questias by: Mr. Kaufman

2 testimony that you have given bsfore the Grunert Board?

3 Colonel Bratten: I would prefer to put it this way s

4 Starting from the point which I explaimed to you are quite

6 |l olear in my memory, any other statoment that I ncw make would
6 be & reconstruction of ¢ vents based upon my knowledze of what

7 was standard operating procedure in my office under various

8 gets of cirocumstances.

0 Mr. Kaufman: Have y'ou any eXplanatlon at thie time as to
10 why the standard operating prooedure was not followed on

11 this oocasion on December 6th?

12 Colonel Bratton: No, 8ir, except that at this time and
13 when I testifled before the Grunert Board I was convinosd that
14 undue emphasis was being placed upon two maasages. One the

15 80-called winds message; the other the thirteen parts of the

D G 'NOLONIHSYM '"INvd % MY

16 fourteen part message,

17 Upon my s econd appeara nce bafors the Srunsrt Board I
18 tried to explalin to them why I oonsidared these two messgges
19 were beling given undue importunce by the Bosrd and we got

20 loet 1n the ramifications of the winds message and I never

21 did zet to explain to them why I considered the presence of

22 the thirteen parts in Washington relatively unimportant
23 militarily that evening.

24 I d14 so consider it uwpon their recelipt and I at1ll oone-

28 | 81dsr 1t now. Thsy contributsed no informwation, they ocontri-

B R R R R R R RS
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Witnesa Bratton Questions by: Mr. Kaufman

buted no additional information to the matters that we already
had from magio and other sources as to the lmpending orisie
with Japan,

The message was inoomplete. It ended on the note, in the
thirteenth part:

"Therefore, viewed in 1its entirety, the Japanese

goverrment regrets that ivbannot accept the proposal as

a basls of negotiation,"

dhisfas primarily of interest, immediate interest to the
Seoretary of State, not to the Sooretarﬁr of War or the Chief
of the General Staff for it was not an ultimatum, i1t was not
a deolaration of war, nor was 1t a severance of diplomatio

relations,
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Mr. Kaufman: You knew, of course, there was another

part to come, did you not?

¥ :

— -

Colonel Bratton: %Yes, sir.

Mr. Kaufman: And you couldn'!t anticipate by seeing
the first 13 parts what the 14th part would contain, could
you?

Colonel Bratton: Quite the contrary, sir. As a
matter of faet there wes a possibility that the 1l4th part ;
might have contalned another proposal from the Japanese .

10

Government.
11

Mr. Kaufman: And it might well have ended with a
12

break in diplomatic relations or a declaration of war?
13

1aCharity (1) 12,059

L"l |

follows Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufman |
l

l Colonel Bratton: Yes, sir.

D QO 'NOLODNINSYM ""NYd § QYW

14
- Mr. Kaufmen: Didn't you think that that was of suffi- {
- cient interest tO point out to General Miles and General |
o I Gerow, the Secretary of War and the Chief of Staff, that :
o || Pient? | |
- Colonel Bratton: I don't think 1t was necessary to é
- point that out to those gentlemen. They were. capable of '
| ,

4 J‘r arrliving at thelr own conclusions on their own. |
= l Mr. Kaufman: ©So that we have 1t now, Colonel, that |
53 I' on December 6 you delivered to the Secretary of State, |
] 53 | you talked to General Miles who had seen the message, and g
wy you made no delivery either to the Sscretary of War, the “

e — — i ——

. — —
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Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufman

Chief of Staff, or the Chief of War Plans?

Colonel Bratton: As fer as I know now that 1s correct,

sir.

Mr. Kaufman: When did you return to duty on the morn-
ing of December T7?

Colonel Bretton: I got to my office on Sunday morning

the 7th of December sometime between T7:00 and 8:00 o'clock,

sir, in the morning.

Mr. Ka.ufma:n: And at that time did you get the 1li4th

part of the message?

Colonel Bratton: No. The 1l4th part of the message

was not delivered to me until between 8:00 and 9:00 o'clock;

around 8:15 or 8:30. Now, that message was dellvered immed-

ljately to the State Department. Whether I took 1t or not

I don't know. It 1s entirely posslble that I may have
gotten a car and rushed over there with the 14 parts so
thet the Secretary of State'!s book would be complete. On
the other hand, I may have glven it to Colonel Dusenbury to
del'ver. All T know now is that the Secretary of State

had all 14 of my parts before 10:00 o'clock that morning.

Mr. Kaufmen: About the time that you met Captaln

Kramer there about 10:00 o'clock on the morning of Dece Lz 7?

Colonel Bratton: I couldn't possibly have met Captain

Kramer at the State Depertment at around 10:00 olclock. The
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Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufia.u

only time he could have seen me there would have been
between 8:00 and 9:00 a.m. that morning, for from that
time on I was busily engaged in something else in the War
Department .

Mr. Kaufman: What time did you return to your office
at the War Department after making this delivery to the
Secretary of State?

Colonel Bratton: If I made the delivery to the Secretary
of State I was back in my office before 9:00 o'clock.

Mr. Kaufman: And when did you deliver the 14 parts
of the message; together with any other traffic, to the
other persons entitled to receive 1t?

Colonel Bratton: As I remember it now, sir, I belleve
that all those deliveries within the War Department that
morning were made by my assistant Colonel Dusenbury. And I
can give you the reason. |

Mr. Kaufman: Will you give us the reason.

Colonel Bratton: For the reason that at about 9:00
o'clock or shortly before 9:00 o'clock there was placed in
my hands the so-called 1:00 p.m. delivery message. This
immediately stunned me into frenzied activity because of
its implications and from that time on I was busily engaged

trying to locate various officers of the general staff and

conferring with them on the exclusive subject of this
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Witness Bratton ¥ Questions by: Mr. Kaufman

message and 1ts meaning.

Mr. Kaufman: The so-called 1:00 o'clock message?

Colonel Bratton: That is correct, sir.

Mr. Raufman: Who did you talk with that morning about
the 1:00 o'clock message?

Colonel Bratton: Colonel Dusenbury, my assistant;
General Miles, after he reached his office --

Mr. Keufmen: What time did he reach his office?

Colonel Bratton: General Miles reached his office, as
T remember it, sometime around 10:00 o'clock, after I had
called him on the telephone.

Mr. Kaufman: Who else dld you talk with that morning
about the 1:00 o'clock message?

Colonel Bratton: General lMarshall; General Gerov;
Colonel Bundy. In the office of General Marshall;

Mr. Kaufmen: What time did you talk with General Gerow
about the 1:00 o'clock message?

Colonel Bratton: I didn't see General Gerow until
he joined us in.Genarél Marshall's office.

Mr. Kaufmen: What time did you see General Marshall?
Colonel Bratton: 11:25 a.m., immediately after he
reached his office. I may say that there are two doors going
into General Marshall's office. One opens directly into the

hell and the other goes in from the office of his secretary.
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Witness Bratton Questions by: Mr. Kaufmen
He went in through the door that opens off the hall and
I went in through the door that opens off the secretary's
office.

Mr. Kaufman: Was General Gerow there?

Colonel Bratton: Not at that time but he and Cq}dnel
Bundy joined us a few minutes tThereafter.

Mr. Kaufman: Was it at that time that General Marshall
proceéded to write out a message to be sent to Hawaill?

Colonel Bratton: Not immediately. As I have stated
he had this 14th part message arranged in a book in front
of him. When General Miles and I walked into the rocm he
was reading the 14 parts. I had the 1:00 p.m. delivery
message in my hand. Genéral Miles and I attempted to
interrupt Generel Marshall to get him to read this 1:00
p.m. message but were unsuccessful and he didn't read 1t
until after he had gone all the way through the li4-part
message .

Mr. Kaufmen: And then after he had read the l4-parts
you gave him fhe 1:00 o'clock message? ‘

Colonel Bratton: Yes, sir.

Mr. Kaufmaen: And then what happened?

Colonel Bratton: Xe read it and asked General Mlles

and myself what we thought it meant. General Miles and

I both said that we were convinced it meant Japanese hostlle
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: action against some American installatién in the Pacific
. ; at or shortly after 1:00 o'clock that afternoon. At about
: this time General Gerow and General Bundy came into the
3 room and there was some discussion of the 14 parts, which
g were then regarded in the light of an.ult;matum, and of
’ the 1:00 p.m. delivery message.
) General Marshall asked us each in turn starting with
: General Miles for an evaluation of the situation. We
v all concurred in reiterating the statement that General
f :T Miles and I had previously given him to the effect that
. f = it was our belief that the Japanese intended to attack us
§ somewvhere in the Pacific at or shortly after 1:00 p.m.
g " that afternoon.
z. 14
g 2 Mr. Kaufman: Was there any discussion that 1:00 p.m.
: meant 7:30 Hawaiian time?
- ' Colonel Bratton:; No, sir.
N . Mr. Kaufman: Was it at that point that General Marshall
l‘ began to write a message to be sent to Hawaill?
=7 Colonel Bratton: It was at that point, after we had
- all concurred in urging that our outlying possessions be
. g given an additional alert at once by the fastest possible
5 means, General Marshall drew a plece of scratch paper toward
:3 him and picked up a pencil and wrote out in longhand a
4

message to be sent to our overseas commanders. When he reached

25
i

¥



Witness Bratton

. called the Chief of Naval Operstions, Admiral Stark. 3
: couldn't hear the other end of the conversation at all,
' but General Marshall, in a guarded way, told Admiral Stark ;
’ | vhat he had in front of him and wvhat he proposed to do,
E i In effect that he was going to send & varning to Hawali,
: ! Panama, the Philippines and so on. f
. After some conversation with the Chief of Naval |
’ Operations he put down the phone and said, "Admiral D D i
4 = : doesn't think that any additional warning is necessary." :
§ l: | There was some few minutes discusslon on that point. The Ff
; g | telephone rang again and it wes apperent that i1t was Admiral
% s Il Stark calling because General Marshall, when he put the
g = recelver down, said "Admiral Stark requests that we add |
i ’ | to our message 'Inform the Navy'." So he added a short
R f sentence at the bottom of his penclled messege, pave 1t ﬂ
" to me and told me to take 1t to the Messege Center and see
5 that 1t was dispatched &t once by the fastest safe means. :
A As T went out the door there was dcome discussion as _
" to priority and General Gerow called out to me as I was &
: ; leaving the Chief of Staffis office, "If there is any ﬂ
2 question of priority give the Philippines first priority." '
v | I went into the Army liessage Center, which was down

the hall from us, found the Chlef, Colonel French, handed

¢
!
|
;F
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Witness Bratton Questions by: Mr., Kaufman

Mr. Keufman: Did you Enow at that time that the
message was golng to be releyed to San Francisco, and then
over the RCA lines?

Colonel Bratton: No, sir,

Mr. Keufman: Did you know whether the Army had direct
comimunication with Hewail?

Colonel Bratton: DBy wheat means?

Mr. Keufman: By radio or telegraph?

Colonel Bratton: I didn't know it. I assumed that
we always had had up until that moment.

Mr. Kaufmen: When did you find out for the first

time that thls message went by Western Union to Szn Francilsco

and then by RCA to Honolulu?

Colonel Bratton: Several deays after the attack took

| place,

Mr. Kaufmen: Now, Colonel, let us go back to the so-
called winds message. You &are famillar with the --

The Vice Chairman: Will counsel permlit an interruption?

Mr. Kaufman: 7Yes;, sir,

The Vice Chairman: It would be helpful to go back to
the so-celled one o'clock message and find out what the
Colonel did with that. If 1t has been covered, I didn't

cateh 1t.

Mr. Kaufman: I think that that hes bemn covered, but,
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Witness Bratton Questions by: Mr. Keufman
The Vice Chairman
sir, we will do it again.

Colonel Bratton: That 1s the message that I have been
talking about, Mr. Cooper. The one that I handed in person
to General Marshall in his office.

The Vice Chairman: I understood that, but how;dbout
other reciplents of magic; what was done with respect to
them as to the one o'clock message, 1f anything?

Colonel Bratton: All the other recipients were right
there at the time, except the Secretary of War, who had
an adjacent office to the Chief of Staff, and the Secretary
of State.

I personally celled up one of the Assistants to the
Secretary of State by telephone prior to my meeting with
General Marshall to tel; him about this 1 p.m. delivery
thing. He said that he would inform the Secretary of State
right away. |

I don't know whether the Secretary of War was in town
that morning or not. I didn't see him all day long.

The Vice Chairman: All right. Thank you.

Mr. Ksufman: Now, let us go back to the so-called winds
message. You are familiar with Circular 2353 and --

Colonel Bratton: What page is that?

Mr. Murphy: 154,

Mr. Kerufmen: Pages 154 and 155, Japanese circulars
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2353 and 2354,
Colonel Bratton: Yes, sir, I am familiar with those
messages.
Mr. Krufmen: WwWi11l1l you tell us, 1f you know, what was

done by theArmy to get any implement to these two codes?

Colonel Bratton: Yes, sir.

- arrangements through Colonel Sadtler of the Signal Corps

to have the FCC monitor thils brosadcast for us through their
station on the West Coast, and through Colonel Sadtler I
J got in contact with a Mr, Sterling, I believe his name was,
, of the FCC, gave him my office telephone number, my home
" H telephone number and those of my assistants, Colonel. Dusenbury,

and arranged with him to have me called on the telephone

Colonel Sadtler, I believe, explained to him in detail

wvhat it was we were looking for,

During the period 28 November and the first week in
December, we g0t from the FCC a number of' false alarms on
this thing. Inbidentally, I told the Navy what T had done,
and they told me what they had done. We agreed to pool our

results.

Mr. Kaufmen: When yousey you told the Navy, who did

{ yJou tell it to?

- - - .
by - - i
h - b S
-
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hi ) Colonel Bratton: Captain McCollum and Captain Kramer.
. So that ONI and G-2 were working hand in glove trying
v to pick this thing up from whatever sources were avail-
1 able.
. I know that the Navy got a number of false alarms
2 too, from conversations with Captain McCollum and 6aptain
; Kramer.
¢ I received three or four. I was waked at all hours of
. the night on several occasions by the FCC who repeated what
{ g they had picked up, belleving it to be a part of the 1lmple- %
p. , % :; menting message. _
§ Mr. Ksufman: Do you recall on the 5th of December {
; ” whether or not Colonel Ssdtler communicated with you and ;
§ ki told you that Admiral Noyes had told him that the winds im- i
| E £ plement message was in? I
? o Colonel Bratton: Yes, air. * |
| e Mr. Kaufman: Will you tell us about the clrcumstances |
" and the talk that you had with Colonel Sadtler at that time?
| _19 Colonel Bratton: Yes, sir,
1 Sometime around 9 or 10 o'clock on the morning of
" the 5th, I was called to Genersal Miles' office where Colonel
a4 Sadtler and Genersal Miles and his Executive O0fficer, Colonel
% || Roderick were discussing some matter, and General Miles
24

turned to Colonel Srdtler, and said, "Tell Bratton what you

28 |
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have just told me."
He said, "Well, Noyes has just called me up to say

that it is in." The winds execute message.

I said, "Well, what does it say, in English or Japanese?"

He said, "Well, I don‘t know, he didn't tell me."

30 General Miles, at my suggestion, requested Colonel
Sedtler to go back, or to go to Admiral Noyes, end get a
copy, elther of the Jspenese text or of the English transla-
tion, so we could look at it to determine whether or not
it was wvhat we were waiting for, or another false alarm.

S0 Colonel Seadtler took off and some while later came
back and reported to General Miles and myself that he
couldn't get access to Admirasl Noyes, that he wes in a
board meeting, something of that sort. We requested
Colonel Sadtler to go back and keep on the trail of Admiral
bees; or talk to one of,his assistants, or get somebody
from over there who knew what they were talking sbout a
copy of what they had received, so we could satisfy our-
selves that this was really the execute message and not a
false alarm.

Colonel Sadtler went off and I never saw him again
that day, to my recollection, or in connection with this
matter.

I called up the Nevy upon my return to my office and

Ve BETV S BB .,
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h6 ; got either Captain McCollum or Ceptain Kramer on the

_ - phone, I don't remember which at the moment, to ask them |
" ? if they hed gotten in the winds execute message and they
) seid "no."
‘ . I saild, "Please let me know of you have one anywhere
; 4 in the Navy."
5' . They saild they would.
2 I then called up the SIS and asked them if they knew
. anything about the arrival anywhere in Washington of an
o execute message of the winds code, and they saild "no,"
Gl they knew nothing about 1t, and I repeated my request to
12

them, if anything came in to please let me know, and then
13

I put the matter out of my mind.

14
Senator lucas: Who dld you call in the SIS?

15
Mr. Kaufman: Who did you call in the SIS*Y

D 0 "NOLONIHSVM ""INYVd ¥ QavyM

16
Colonel Bratton: I don't remember now, sir. It was

17 £
either Major Doud or Captain Schukraft, or one of the other

18
officers on duty there.

19

Mr. Kaufman: Now, you began to tell us before that you

> felt that the winds code message was expanded all out of i
*5 - proportion to its real value. |
- Colonel Bratton: Yes, sir. 1
3 Mr. Keufman: I asked you to tell us about it when we | F
" got to the winds code situation. Will you tell us what |
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h7 S statement you want to mske shout 1t now?
. Colonel Bratton: Even if we had received an execute
" 2 message of the winds code after the third of December,it
’ would only have contributed or confirmed informetion that
s we already had. It is perfectly obvious from an examina=-
o tion of this code and the messages in connectlon therewilth
g that it was a device figured out by the Japanese for in-
8 forming their diplometic agents around the world of danger
. in the bread of diplomatic relations with certain powers
" of other means of communication failed.
§ & Well, it never falled in Washington right up to the
% v last minute. They could always communicate with their
§ ” ambassador here.
| T
; % . On the 3rd of December we intercepted a direct order |
) E G given to the Japanese ambassador to start burning his codes. ?
: . That was the purposé of the whole thing. That was 1t. i
| i Any winds execute message received after that would ﬂi
- simply just be another straw in the wind confirming what
- we already knew.
i | Mr. Keufman: And by the 5th of December you had already
- r received intercepted messages from consuls in various parts
“* || of the woria advising Tokyo by the word "Haruna" that they
" I had complied with the request to burn the codes? ;
24

Colonel Bratton: I remember seeing a number of those
25
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hg ! messages, yes, sir. E'
ii o Mr, Kaufman: And they are in the record in this proceed-
> ing? | T
b Colonel Bratton: Yes, sir. i
s Mr. Kaufman: After the date wvhen Colonel Sadtler told i
® l| you that Admirsl Noyes had advised him that the winds mes-
L sage was in, did you continué to monitor for winds execute
: messages?
. Colonel Bratton: Oh, yes, sir, we continued to monitor
- for the winds execute message and & variation of it was de- i
gﬁ vt livered to my assistant, Colonel Dusenbury on the afternoon
é e of the 7Tth or 8th after the attack when it was utterly ilmmater-
2
§ o ial and usecless.
% e Mr. Kaufman: When Colonel Sadtler made this report to
i " you, did you communicste with the Federal Communicstions
0
e Commission? :
24 Colonel Brattons No, sir, I don't remember thet I did.
e Mr. Kaufman: You heve talked about & message delivered
e to your assistant, Colonel Dusenbury, on the 7th or the 8th.
- | Is that the message in Exhibit 142, page 3(&)?
s } Colonel Bratton: Yes, sir, I believe that 1s the
g | message.
23 ||

Mr. Kaufman: I direct your attention to Exhiblit No.

142A, the record of the Federal Communlcations Commission
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that they telephoned you at 7:50 on the night of December
5, and that you were advised -- you stated:

"Results still negative but am pleased to receive
the negative results as it means that we have that much
more time.,"

Do you recall that conversation?

Colonel Bratton: Not in that detail, but it is in
the nature of similar conversations I had with those people
during that period.

Mr. Keufman: I ask you to look at a record given to
us by the FCC which records the substance of a conversa-
tion that you had on the 5th of December at 7:50 that
might, and ask you whether that refreshes your recollection
as to the conversation that you had with the Federal Com-
munications Commission on that day?

Colonel Bratton: Yes, sir, I remember that.

Mr. Kaufman: Well, will you tell us as nearly as you
can the conversation that you had with the Federal Commﬁnicap
tions Commission on the 5th of December, after using this
memorandum to refresh your recollection?

Colonel Bratton : As nearly as I cen remember, it
was to the effect as stated in that document.

Senator Lucas: Will counsel read that?

Mr. Kaufmsn: The memorandum from the Federel Communica-
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1
hl0 tions Commission, which is part of 1l42-A, is as follows:
2 .
"Phoned Colonel Bratton and gave him the messege at
3
g 7:50 P. m.,
| A
g "Remarks by Colonel Bratton:
.;' 5
; "IResults still negative but am pleased to receive
\ G .
H the negative results as it means that we have that much
4
r 7
f more time. The information desired will occur in the middie
| 8
- of a program and possibly will be repeated at frequent inter-
| 0
vals.(Asked if I should communicate the information to Port-
10 |
land concerning the fact that the desired data will be in
:. 3
s I
| 3 the middle of a program.)?®"
i - S 12
| . E Colonel Bratton: That latter part 1s a bit garbled,
{ 2 .18
é according to my present recollection. I don't remember
I
» : 14
| g making sny such statement as is contained in that last
'- Tl
v (| sentence.
N
16
Mr. Kaufman: You wouldn'’t say that you didn't make
17
it?
I8
Colonel Bratton: No, sir.
te || '-,
Mr. Kerufman: It goes on to say: ;
20 _‘:
"No. I will have a conference with Lieutenant Colonel i
21 -
Dusenberg in the morning and will contact Mr. Sterling in ,
23
that regard."
23 :
With regard to communicating with Portland. :
24 . )
Colonel Bratton: I don't recall making that statement, '
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The Vice Chairman
but it is quite possible that I did, sir.

Mr. Keufman: This is a record made by the Federal
Communications Commission at the time.

Colonel Bratton: 7Yes, sir.

Mr. Kaufmen: It is part of their diary recorads,
apparently.

T have no further questions, Mr. Chairman.

The Vice Chairmen: Colonel Bratton, about what was the
difference in time of the receipt of the 14th part of the
14-part message and the so-called one ofclock message?

Colonel Bratton: About a half-hour, as I remember 1T,
sir.

The Vice Chairman: About a half-hour?

Colonel Bratton: Yes, sir.

The Vice Chairman: You received the 1li4th part of the
14-part message --

Colonel Bratton: First.

The Vice Chairmen: First.

Colonel Bratton: Yes.

The Vice Chairman: About what time?

Colonal Bratton: Sdmetime between 8:30 and 9 o'clock

as I recall it, sir,

The Vice Chairman: Then ebout 30 minutes later, you

received the one o'clock messege?
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Colonal Bratton: Yes, s;r.

The Vice Cheirmen: That would put both of them into
your hands at about what tlme?

Colonel Bratton: Between 8:30 and 9 o'clock that
morning, sir,

The Vice Chairman: Well, did you do anﬁthing during
that 30 minutes between the receipt'of the 1l4th part and
the one o!clock messege sbout getting word to any of these
recipients of maglc?

Colonel Bratton: Word of the receipt of the 1l4th part
you mean, sir?

The Vice Chairman: Yes, sir,

Colonel Bratton: I don't remember that I did, sir,
for the reason that I took the l4th part, essembled it
wlth the remaining 13 pafts, and started reading the whole
thing off to see just exactly what 1t meant.

While I was doing that, the one p.m. delivery message
wvas placed in my hands.

The Vice Chairman: And I belleve you stated that after 1
receipt of the one o'clock messeage you then became very
pmuch concerned?

Colonel Bratton: Yes, sir. I washed my hands of all
other matters, turning them over to my assistant, Colonel

Dusenbury, and proceeded to talke steps wlth the one p.m.
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hl3 dellivery message.

The Vice Chairman: About whgt time was the one p.m.

delivery message ready in your hands far distribution?
Colonel Bratton: I made no distribution of it except

to the Chief of Staff. I kept his copy in my hands until

(3] |
I gave it to him in his office. Any other distribution
3 .
that was made that morning must have been made by my assistant
& .

Colonel Dusenbury.

The Vice Chairman: Then what did you do in the way of

0
' I trying to contact the Chief of Staff from the time you had

11
the one o'clock message ready to deliver and the time you

12

actually saw him?

13
Colonel Bratton: T discovered that neither the Chief

14
of Staff, Chief of War Plans Division, or G-2, were in thelr

15
offices, so I immediately put in a phone call for General

D 4 'NOLONIHSYM ""INYd ¥ QuYM

16
Marshall at his quarters at Fort Myer. One of his orderlies

17
answered the telephone and informed me that the General had

18
gone horseback riding.

19
I said, "Well, you know generally where he has gone.

20
You know where you can get ahold of him?

p 21
» He said, "Yes, I think I can find him."

23 :
I said, "Please go out at once,. get assistance if neces-

23
sary, and find General Marshall, ask him to -- tell him who

24 |
| I am and tell him to go to the nearest telephone, that 1t

- e =
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l | )
hl4 is vitally important that I communicate with him at the
2
| earliest practicable moment."
3
. The orderly said he would do so.
4
Then I called General Miles at his home, and told him
5
waat I had done and urged that he come down to the office
6
at once, because I felt that General Mershall would want to
7
see him and talk with him.
8
There was some discussion between General Miles and
3]
myself as to who was to call General Gerow. I don't remember
10
whether I called him or whether General Miles called him
£
> 11
5 but he was summoned to his office by telephone by one of
- < L8
® ; us.,
r
13
§ The Vice Chairman: Allow me to interrupt for a moment,
b 4
z 14
- Colonel. Just what was the time that you delivered this
I 15
: || message to General Mershall's orderly?
16
Colonel Bratton: Shortly after nine olclock. That
17
1s, shortly after my reading the message. The message
18 |
was placed in my hands at sbout nine o'clock. As soon as p
19
| I had read it and realized its import, I immediately started
20
| calling General Marshall. That was sometime between 9 and ;
21 l'
. 9:15. - J
22 | |
The Vice Chairman: So it was between 9 and 9:15 that ?
23 :
L you talked to his orderly at his home. |
c4 |

, Colonel Bratton: Yes, sir,
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G5 The Vice Chairmen: And urged him to get ahold of
. " General Marshall and ask him to contact you as promptly
3 as possible?
e Colonel Bratton: Yes, sir.
. The Vice Chairman: And youl did not get any call from
® |l General Marshall then?
X Colonel Bratton: Not until sometime after ten olclock,
5 The Vice Chairman: After ten o'!'clock?
” Coloﬁel Bratton: General Marshall called me in person
= sometime between 10 nd 10:30. I explained to him that I
g o haed a most important message that he must see at once, and
. é . that if he would stay where he was s I would get a car and
$ ' | bring 1t to him.
§ - He said, "No, don't bother to do that. I am coming
E v down to my office. You can give it to me then." :
= | The Vice Chairman: That, you think, was about 10:30% 1’
o Colonel Bratton: Between 10 and 10:30; sometime closer 3
® |l to the nalf-nhour. -
e The Vice Chairmen: Between 10 and 10:30.
- Colonel Bratton: Yes, sir.
. " The Vice Chairman: So, naturally, you followed his
" Instructions and waited until he got to the office?
" Colonel Bré.tton: Yes, sir.
-+ The Vice Chairman: Theat was 11:25%
26

m
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hl6 . Colonel Bratton: That was 11:25 when I reached him
% ? Il 1n nis office.
o Prior to talking to General Mershall in his office,
’ however, I did discuss this whole business with Genea?a.l
. Miles in his office, who in the meantime had reached the
y War Department. So that General Miles was thoroughly con-
. versant with the entire matier before he and I went together
® Il into General Marshall’s office.
| . The Vice Chalrman: How soon did you get to talk to
s General Miles and acquaint* him with vhat you had?
;; - Colonel Bratton: I cslled General Miles immediately
. é i after talking to General Mershallls orderly, and requested
§ s him to come down to the office, that I had some very import-
3
§ & ant matters to discuss with him, and that I felt that the
c7 E " Chief of Staff would want to see him too.
i The Vice Chairman: I believe you stated General Miles
= earrived at hls office at about 10 o?clock?
o Colonel Bratton: Yes, sir.
" The Vice Chairman: You showed 1t to him promptly
g then?
. * Colonel Bratton: Yes, sir.
e The Vice Chairman: You were about to say something
e about General Gerow, wvhen I broke in.
24 || ‘

| Colonel Bratton: I don't remember seeing General Gerow
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: . Senator George
| hl7 that morning until he joined us in General Marshall's
' g office.
. The Vice Chairman: And that was at 1l1l:25; the 11:25
. meeting?
8 Colonel Bratton: 'Yes, sir.
. The Vice Chairmen: All right.
. Senator George.
x Senator George: Colonel Bratton, you are famlliar :
. with the September 24 message? I believe it is the one that :
- divided Pearl Herbor into areas.
| % T Colonel Bratton: Yes, sir, I am familiar with that i
' § - message. |
| % 4 Senator George: Did that come to you also, or was it
‘ E “ handled entirely by the Navy? E
;‘: y Colonel Bratton: Yes, sir, that came to me, and my 1
I " record shows that I delivered 1t to the Secretary of War, ;
> the Chief of Staff, and the Chief of the Wer Plans Didsion. ‘
. Senator George: To whom? I didn't quite get it. |
5 Delivered it to whom? :
xy Colonel Bratton: The Secretary of War, the Chlef of '
- Staff and the Chief of the War Plans Division. .
& Senator George: The Chief of the War‘Plans Division was }
- I_ General Gerow? J
24

Colonel Bratton: Yes, sir.
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Did you also handle the messages

beginning December 3 relating to the burning of codes, des-

truction of papers?

Colonel Bratton:

Senator George:

Coionel Bratton:

Senator George:
tion?

Colonel Bratton:

Senator George:

Yoes, sir.
Did you get those messages?
Yes, sir.

Your duty was to distribute the informa-

Yes, sir,

Dlid you have any further duty to

perform with regard to any of those messages, say the code

burning messages?

In other words, did you issue any orders on them?

Colonel Bratton:

Well, upon receipt of the intercept

directing the Japanese ambassador to start burning his codes

and ciphers, I requested the Signel Corps to prepare a mes-

sage which G-2 could send to its attaches and observers in

the Far East directing them to burn certain of their codes

and ciphers.

I took these messages when prepared up to General Miles,

secured his o.k. for sending them out.

Senator George:

Those messages regarding the burning

of codes went to General Short at Hawaii and --

Colonel Bratton:

Not from my office, sir, and not, as
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far as I know, from G-2, because we were informed that the
Navy was transmitting that information to the Neval Commander
in Hawall, the Philippines and elsewhere, and that they

would pass this information on to their Army opposite numbers.

I accepted that as being sufficient because, as you
know, it is Insadvisable to send the same message in two
different codes when it can be avoided.

Senator Georgeﬁ What knowledge did you have of the
facilitles and means available in the Hawallan Islands to
intercept and decode and translate these mmsages?

Colonel Bratton: I knew that they were capable of
breaking in Hewali, certain low grade diplomatic mssages.

I knew that they did not have the purple machine, but through
wy contact with my opposite number-in the Navel Intelligence,

I knew that extracts from the more important magic messages

|| were being sent to the Navy in Haweii, and that by mutual

understanding, that is, what ONI thought was én.understanding,
the substance of those messages was avallable to the proper

officials in the Army.

Senator George: Colonel, I understood you to say that
a8 you now recall, or as you now recollect, you are not
able to say to whom you did make delivery of the first 13
parts of the l4-part message on the evening of December

6, beyond the point where your recollection was positive;
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is that correct?

Colonel Bratton: That is correct, sir.

Senator George: Do I understand that you simply do
not recollect whether you made delivery, oI whether you,
according to your usual course of operations, you assume
that you may have made the dellvery? In other words, are
we to understand you have no positiw recollection on that
at this time?

Colonel Bratton: 1 have no positive recollection at
this time, Senator.

When I testified before the Grunert Board, I didn't
realize that Colonel Dusenbury, my assistant, was working
with me in the office that evening. .

Now, when I processed this material alome, I did it
a certain way. When he and I worked together we did 1t
another way. We had a standard operating procedure, SO
t0 spesak.

Now, if I had remembered when Iwas testifying before
the Grunert Board that Dusenbury was with me there that
evening, I would probably have said he and I made the
normé.l distribution that evening. That is when I wvent to

the Secretary of State, he delivered to the War Deparitment

officials because that was our standard operating procedure.

We had done it over, and over, and over eagain that way.
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h21 | On numerous occasions when I went to deliver pouches

. fo the Secretary of State late at night, he would stop of' f |

» at General Marshall'!'s quarters on his way home to see that i

. General Msféhall got coples of these messages that were

° of sufficient importance to dellver late at night,

. Senator George: Colonel, as I understand it, you con- }

4 sidered the 14-part message when it had been completed as -

. 'a message of supreme importance, of very great imporivance?

® Nl That is, with the 1kth part in hand?

o Colonel Bratton: It was an important message,yes, i
% & sir, but if I may go back to the gso~-called pilot message
é o and discuss it for & moment, and my reaction to 1t, tThe ﬁ
; - gist of it was that the Japanese ambassador was to take 1
§ " this 14 part message and without the ald of a stenographer, ';
E 15 and in great secrecy put it 1n nice shape, preparatory

3 to delivery, lock it up in his safe and keep it there

. : pending further instructions.

iy This, ifanything, meant that weprobably had & little

e A'bitmora time before the shooting wer started.

- ﬂ After the receipt of this pllot message, the vital factor

e in my mind was the date and hour of dellvery of the 1l4-part

i IF message. Its physical presence in Washington had little

> significance.

24

Senator George:; And as soon as you saw the one ofclock
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1
h22 message, the message directlng delivery, you realized then
2
the importance of the message?
3
Colonel Bratton: Yes, sir, because it was peculiarly
4
worded, and the implication was inescapsble thet it was
8
of vital importance.
3
Senator George: Anc¢ you shortly thereafter undertook
7
to locate General Marshall?
8
Colonel Bratton: Yes, sir.
0 .
i Senator George: You did locate him over the phone as
10
. you told the committee, but you actuelly saw him at 11:25
e
! . 3 on the morning of December 67
: g
| i |
c ' Colonel Bretton: Yes, sir.
¢ 13
§ l Mr. Keefe: Decembor 7.
z 14 |
o
.'%‘
0
0

15
y him, a1l others to whom you were obligated to meke distrlbu-

A | tion were present except the State Department, and.you have

ok | elrcady described that the 14th part and the one o'clock

D message had gone to the State Department, I believe?

" i Cplonel Bratton: Yes, sir.

- k A1l concerncd in the Var Department were present except
. - !j[ the Secrctery of War,

= W Senator George: All except the Secretary of War.

= I Colonel Bratton: Yes, sir.

) Senator Cecorge: In the War Depsrtment?
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hes ! Colonel Bratton: Yes, sir,

Senator George: Colonel, is your recollection positive

” with respect to the so-called winds execute mesaage? Theat

2 1s, positive that you never saw such message?

o Colonel Bratton: It is most positive.

= Senator George: That is, until after the attaclk on

; Pearl Harbor?

S Colonel Bratton: That is correct, sir.

. I can state most positively that no execute of the ,

- winds code was ever received by me prior to the attack on 1 ;
; . Pearl Harbor. I find it hard to believe that any such Q
é = execute message could get into the war department without i
;f; s pessing over my desk, ?;
E‘% - It 1s inconcelvable to me. T might have missed it 1
E S but I had some assistants who were on the watech for it, |

" and there were some People in the Army SIS who were also

Y on the watch for 1t,. They couldn't all have missed it,

A It is simply inconceivable to me that such a message should

' have been in the Wear Department without some one of us |

“ || 1nowing about it op seeing it.

” Senator George: Your recollection 1is that you never

g handled such message » never saw 1t?

- Colonel Bratton: No, sir; most positive.

& Senator George: If it c'ama?

26

| l
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1 Mr. Clark

Colonel Bratfon: Most positive.

Senator George: No further questions.

The Vice Chairman: Mr. Clark of North Carolina will

W

inquire,

. Mr. Cia.rlc: I want to ask you, Colonel, one or two

g brief questions.

" You mentioned teking a receipt when you delivered the

. 13 parts to the Secretery of State's office.

g Colonel Bratton: Yes, sir.

" Mr. Clark: Did you keep that receipt or was it destroyed

§ & shortly thereafter?

| ; - Colonel Bratton: It was my practice during this time,
l g s sir, as fer as the State Department was concerned, to take
: § 5 & recelpt by serial number, that is, by the SIS number
. E o at the bottom of the page, from the Confidential Secretary
e. ~ . of theSecretary of State.

- li I would take the bag over to him, unlock it, and we

ol would thumb through these things bound in & book like

- l this, check the numbers at the bottom of the rage, and he

" would give me a receipt, a signed receipt, for SIS number

. 2l | 80 and 'so, to number so and so. I kept that receipt in
” i my possession until after all of these flimsies were veo-
" 5 turned to me from the State Department, generally within

24
& day or - so.
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark
Mr., Clark: You had no further occaslion to keep the

recelpt after that?

Colonel Bratton: I then destroyed the recelpt and
the intercept itself.

Mr. Clark: I believe you said you have been reading
this record we made here, and I have not, but is there any
controversy about the fact that you delivered the 13 parts
to the Secretery of State at that time?

Colonel Bratton: I don'i see how there could be.

Mr. Clerk: 'Mhere has not been eny conflict of testi-
mony here that you rscall?

Colonel Bratton: lNic, sir, none that I know or or have
heard of.

My. Clark: Teking the 13 parts along, was there any-
thing in that upon which nilltary action of eny kind could
be based?

Colonel Bratton: Not es I interpreted it, sir. As
T look at it, I see nothing 1in 1t which would have prompted
Goneral Marshall or General Gerow to take any action on
the night of Saturdey the 6th of December, 1941, And I
would like to renmind you, sir, if I may, that 211 the high
officials of the Navy Department saw those 13 perts on
the night of Saturdsay the 6th of December, 1941, end they

took no action other than TO decide to heve a conrerence
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Questions by: Mr. Clark

Witness Bratton
at ten o'clock the following morning.

I don't think that General Mersheall or General Gerow
would have done otherwise under the clrcumstances even
if they had had these 13 parts. Their first reactlon
would have been to call up General Miles and ask his advice,
General Miles saw nothing alarming from a military po:Lnf
of view in these 13 parts, and I think he so would have
stated to General Marshall or General Gerow on that night.

Mr. Clark: The contents of the 13 parts that had
come in, as I understand you, really didn't chenge the
exlsting slituation any?

Colonel Bratton: I don't believe I understand, sir.

Mr. Clark: I mean, was the situation or the intelligence
that you had, or the action you would take, any different
after you received the 13 parts than it was before?

Colonel Bratton: No, sir. We had known 1?01' some time
that this message was coming. We surmised its-‘contenta,
and we knew that the ambassador had been told to polish it
up, put it in his safe, and wait further instructions., That
didn't alter the picture that we head.

Mr. Clark: So there was nothing significant about
that message until the 1l4th part came in?

Colonel Bratton: There was nothing even after the

arrival of the 14th pert; there was no military significance
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark
h27 ’ to its presence in Weshington as long as the Japanese
¢ * || Ambassador kept it locked up in his safe.
I Mr. Clark: Did you see the reply of General Short
. to the message that you spoke of General Marshall sending?
. Colonel Bratton: Not until after the attack, sir,
e Mr, Clerk: I was referring to General Mershall's
i message of the 2T7th.
. | Colonel Bratton: T understand, sir,
° | Therels no reason why I should have seen it. T was
*° on a lower echelon in the Intelligence Division. This was
§ & an operational matter, and a matter of counter-sabotage.
é ? which was another division of Intelligence. I was in the
; 2 intelligence branch.
§ - The counter-intelligence branch would have been the
E & one to see that, if anybody in G-2 had seen it upon its
i arrival in Washington.
N Mr. Clark: Well, I was prompted to ask youthat gquestion
5 I'because you and so meny others were present and intensely
Sl 1hterested in what General Marshell vsas doing. Thot msusage
*> || vas sent out nn the 27tn.
’ | Colonel Bratton: Yes, but I dldn't see the message until
- ' afver the attack,
3 ' Mr, Clark: Did it occur %o Jou o0 1look up the raeply
24 ||

to that message?

"
L]

T
25 |
l
!
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark

Colonel Bratton: These things were being handled cn
& higher level than my own, Mr. Congressman.

Mr. Clark: Well, thet isn't exactly what I asked you,
Colonel, quite. |

Colonel Bratton: Well, I must sey that I was quite
perturbed and anxious and very much alerted all during this

period, and I, of course, was anxious to find out what

' was going on, what was boing done.

We wereo feeding all this intelligence up to higher
echelons, and I naturally wanted to know what wes being
done with it.

I was told that a v arning message had been sent out
by the Navy on the 24th ond enother warning message by
the Army on the 27th, and a'warning'against sebotege also.

I knew that those messages had pone out, but I didn't
read them at thet time. I knew only in a general way wvhat
thelr contents were.

Now, General Miles has testified that he did not see
General Short's reply.

Mr. Clark: Who?

Colonel Bratton: Genersl Miles.

Mr. Clark: Yes,

Colonel Bratton: Has testlified, and 1t 1s in evidence

here that he Nimself 446 nat a0

-
L -

4"1-—
ia

“liet reply waen it ceme in,
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark

énd if he had seen it, he would have taken immediate ac-
tion to point out that it was not a reply to General Msrshall's
message. |

Well, if General Miles never saw it, I certainly
wouldn't have seen it either because the on;y vay I could
have seen 1t would be through him.

Mr. Clark: Well, it just seems a 1ittle strange to
me, &s & layman, as far as military affairs. are concerned,
that the intelligence set-up you had down there wouldn't
have been checking to see the response from General
MacArthur and General Short and from Psnama and the West
Coast to this most important message of the 27th.

Now, you are saying that it was not your duty or in
your line of duty, and that you did not ceck on it.

Colonel Bratton: They were not gilven To me to read,
sir. I was told that they hed been sent, and I was told
their general contents.

Mr, Clerk: Would you have been permitted to look
up the replies if you had wished to do so?

Colonel Bratton: I think I could have gotten access
to theﬁ.

Mr, Clark: Then why didn't you look to see what had
come in in response to this message of the 27th from the

Chief of Staff?
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark
Colonel Bratton: Well, I had confidence that my

Chief, General Miles, was handling that situation adequately.

Mr. Clark: If you had. seen the reply of General Short
at that time, what do you think yéur reaction would have
beén?

Colonel Bratton: I could only speak from hindsight.

Mr, Clark: No, let's not do that. Let's g0 back to
the day that messasge came into the War Department saying
that he was on a sabotage alert. What would have occurred
to you sbout that?

Colonel Bratton: Well, I think wy reaction would have
been the same as General Miles has testified. I would have
noticed, I think, that it was not a reply to General Marshall's
message, because he quoted the number of General Marshall's
message, said "in reply to your No. so-and~-so," and it wasn't
& reply to General Marshall's No. so-and-so at all; he was

l talking only about sabotage.

' Mr. Clark: I see.

' Colonel Bratton: I think T would have checked theat

| discrepancy; I can't say with any degree of positliveness,

Mr. Clark: Do you think it is a 1little strange,
Colonel, that with &1l the moneywe have spent and the pre-
| cautions we have taken in the Hawaiian Islands to make it

& strong outpost, and with this crucisl situation developing,
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark
thet no one in the War Department should discover the reply

of General Short showed completely that he hadn't appre-

clated the gravity of the situation?
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark

Colonel Bratton: Well, I think it is most deplorable.

Mr. Clark: Well, where does the fault l1lie?

Colonel Bratton: I understood that was the duty of
this committee.

Mr. Clark: I am afraid you are right. I am not really
trying to get you to pass on the conduct of some fellow officer,
or something of that kind. You say the fault in this case
does not lie in the G-2 Department, is that right?

Colonel Bratton: Yes, sir.

Mr. Clark: The fault did not rest in the G-2 Depart-
ment ?

Colonel Bratton: Definitély not, sir.

Mr. Clark: Or the War Plans Division?

Colonel Bratton: I think General Gerow has alreaqdy
accepted full responsibilhity for that error.

Mr. Clark: Is that where it belongs, as a military
matter?

Colonel Bratton: Will you repeat that, sir?

Mr. Clark: I say as a military matter, is that wr~>~=
the responsibility belongs, in the War Plsns Divis 'on?

Colonel Bratton: Are you asking for an expression of
my opinion, sir?

Mr. Clark: Here 1s what I am asking for, sir; It

has been almost conceded that the reply of General Short to
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark
this important message was admittedly inadequate, and
that if that had been discovered additional action would
have been taken.

Now what I am asking you, as a military man, who under-
stands 211 the ins and outs of this procedure and this
orgaﬁization,'where does the responsibility rest for not
heving discovered the inadeguacy of the Short reply to
General Marshall'!s message of the 27th?

Mr. Richardson: Mr. Chairman, might I just suggest,
it strikes me &s being rather improper to ask this wiltness
to make an ansver which constitutes a direct criticism of
another branch of the service of which he was not a parv.

Colonel Bratton: Not only that, but it involves my
making & cricitism of officers wvho are far superior to me
in rank and experisnce. It does not lie within my prdvinoe to
fix the responsibility for this blunder.

Mr. Cl&rk:‘ This what?

Colonel Bratton: It does not lie within my provirre,

end I am unable to fix the responsibility for this blurlIr.

General Gerow has already assumed full responsibility for

that error.
Mr. Keefe: So has General Mershall in his testimony.
Mr. Clerk: I will try to get around to my point t..s

way: Was it the duty or responsibility of anybody below the
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Witness Bratton Questions by: Mr. Clark

Chief of Staff in the War Plans Division to have examined
the replies to General Marshall's message of the 27th of
November?

Colonel Bratton: That was the duty of the War Plans
Division.

Mr. Clark: That is what I am trying to get at. I ~~
not trying to get you to reflect on your uperiors.

Colonel Bratton: Yes, sir.

Mr. Clark: I appreciate your position.

Colonel Bratton: Yes, but I want to emphasize the fact
it was not the duty of the Intelligence Division. This was
an operational order.

Mr. Clark: Of course not knowing all about those things
T did not know but what 'the Intelligence Divison should
have examined these messages from time to time and seen
vhat was going on.

Colonel Bratton: No, sir, that was an operatlional order
vhich implemented & war plan.

Mr. Clark: And it belonged in the War Plans Division?

Colonel Bratton: Yes, sir.

Mr. Clark: I want to make it very clear to you that
T have no disposition whatever to embarrass you in any
way .

Colonel Bratton: I understand, sir.
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1 - Senator Lucas
Mr. Clark: I have edmiration for your record and
‘ : . vour apparent frankmess before this committee.
: That 1s all I have.
' The Vice Chairmen: Senator Iucas of Illinois willl inquilre.
. Senator Lucas: Wss General Mliles present when the
; message was prepared by CGeneral Marshall that went out to
i Ceneral Short originelly?
. Colonel Bratton: Ybu mean the message of the 27th of
: flovember?
Lo
5 Senator Lucas: The message of the 27th of November.
:" % & Colonel Bratton: I hnave no first-hand knowledge of
. {2) § " that, sir.
% £ Sengtor Lucas: I have forgotten whether he testified
é :: | that you were present at that meeting or not. Anyhow, you
i | made very clear Tto this committee that there 1s a distinction
- ~ between an operatlonal order and one that comes through the
N i Intelligence Division, where 1t 1s merely an evaluation of
X information that has been received from time to time.
i Colonel Bratton: Very, very different functions, sir.
il 1 Senator Lucas: ‘Yes. And you told the committee tr~*
. | in this inverse chain of events, where Stimson saw the
- t; message, Marshall saw the message and General Gerow saw
* | the message, that under the war regulations General Miles
o would not see that message.
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Witness Bratton Questions by: Senator Lucas

Colonel Bratton: I think, in view of the fact that
the reply dealt with sabotage measures, a copy of the
message should have been routed to General Mlles. We know
from his testimony that it was not. Now sabotage and
gcounter-sabotage are all definitely in the province of the
Intelligence Division. Now a misteke was made -~ by whom
I do not know -- 1n the routing of this message. It clearly
stated in the message *hat it was a reply to a certaln
numbered message from General Marshall. It obviously was
not, if you read the body of the thing. The body of the
thing dealt with something that was an Intelllgence matter.
For that reason the message, or & copy of i1t, should have
gone to General Miles.

Senator Lucas: When General Miles sent his sabotage
message on November 28, T presume he did so without knowing
anything about Short's reply.

Colonel Bratton: I presume so, sir. I am not the
best witness on that.

Senator Lucas: I thought perhaps you had something to

'do with the preparation of that message and knew about 1it.

Colonel Bratton: No, sir.
ocenator Lucas: Did you know anything about the message
that General Arnold had sent out? | i

Colonel Bratton: Not until after the attack, sir.

- e — J— aii B i P — e Ty
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Mr. Keefe: Will the Senator yield, to clear the record

‘s here?
3
Senator Tucas: Yes, I will yleld.
; r. Keéfe: So we will not get confused. My recollection
" of the testimony is that the message which was sent by
g Genoral Miles to General Short wes sent on the 27th and not
’ the 28th.
: Senator Lucas: I think perhaps the Congressman may be
’ correct.
10
2 Mr. Keefe: And there was a question, as you recall,
§ g Senator, that came up as to whether or not General Short
; ot the Miles message before he had replied to the Marshall
g 5 message. Iy recollection of the testimony is he sald 1t
% v came 1n shortly after he had sent his reply to th; lMarshall
i ol message, on the same day, November 27.
B | senator Luéas: The Congrcssman is correct on that.
N General Short testified thet he sent the reply to Marshali's
& F message about 30 minutes after it was recelved, and a short
:9 | Lime after the sabotage msssege came in.
" ‘i Mr. Keefe: The Senator will recall the message that
S vas sent by the Adjutant General and the message by éeneral
. ri Arnold. They went out on the 28th.
N L Colonel Bratton: They went out on the 28th, and Gsneral
24
2 | Miles! message went out on the 27th.
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Witness Bratton Questions by: Senator Lucas
l Senator Lucas: I stand corrected. ‘
‘ G Now one question further with respect to the magic
: that came in dividing Pearl Harbor into five differents=cc®Zons.
i You told Senator George that you were familiar with that,
: gs I recall.
3 Colonel Bratton: Yes, sir.
: Senator Luces: Did Miles ask you for your opinion as
y to what you believed that sort of a message meant?
: Colonel Bratton: No, but I was prepared to give 1t
2 63 to him if he had, because I had discussed this messag: -2
§ 5 3imilar messages with my oPposite number in the Navy at
; T aome length on numerous occasions.
§ 7 I would like to explain that "enemy order of battle".
g 14 Senator Lucas: The what?
i A Colonel Bratton: The "enemy order of battle". I
i will explain the term, sir. This information about the
6 strength, disposition, location, commenders of major -~=f%e
% of the Japanese Army and of the Army Air Force, IntelllZz==7?2
i along those lines, and counter-méasures, that 1s measures
- that we would take to prevent the Japanese from securing
- similar intelligence as to our ground and air forces, «.-°
A & function of the Intelligence Division of the Army, 2nd,
- by the same token, information about enemy fleet movements j
:: ana counter-maasufes are a function of Naval Intelllgence. :
i

_—
e T —
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I felt that the Japanese were showing unusual InLo.oll

I‘i' : in the port at Honolulu, and discussed this matter wi:m
my opposite numbers in the Navy on several occaslons. They
5 vere securing information in as great detall as possible
; ' on the Japanese Navy. They had a gréat big map up on ths
-] wall that showéﬁ the location of every battleship in the
' Japanese Navy, as far as they could find out. All Intellligence
' units had that sort of tThing.
; | Senator Lucas: They traced the fleet, &8 best they
: i? t could, from day to day on this map?
E Colonel Bretton: Yes, sir. Now this business ahont
“6 E 12 dividing up'Paarl Harbor was explained toc me by my opposite
% b aumbers first as a device to reduce the volume of radio
g T traffic,they had & code, to reduce the volume of the thing
ﬁ N in making these reports.
3 Mr. Richardson: How would they do that, Colonel?
¢ QolonelﬂBratton4 By substituting numbers or letlers
G for entire sentences.
i Next, that it might be a plan for sapotage of such
il ships as were in Pearl Harbor, or it might be & plan for
‘]’ & | a submarine attack, or it might be a plan for an alr atuack.
5 H'But -- and I was assured of this on numerous occasions --
v wvhen the emergency arises the fleet 1s nol going tTo be
& ,j theré, so this is a waste of time and effort on the part of
A
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‘ the Japaness Consul. Nobody in ONI, nobody in G-2, knew
‘ g that any major element of the fleet was 1n Pearl Harbor on
; Sunday morning the T7th of December. We hed all thought
g they had gone to sea. :
’ senator Lucas: Why did you think that?
y Colonel Bratton: Because that was part of the war
7 .
plan, and they had been glven & var varning.
it Sena'.or Lucas: Colonel, who in the Tntelligence Branch
: of the Army here in Washinpbon hed the custody of these
f N | files of maglc?
é *“ l Colonel Bratton: I did, sir. That 1s, as far as any
® . <dg-
E i existed outside of the S5I3.
3 > i; éenator Tucas: Yes. Well, there have been & number
§ iy l of messages that have been introduced in evidence, and
z o
;:, - l contained in one of these axhibits, which show the amoundt
g i of traffic that came from Tokyo to Hawall and from Hawvall
N i to Tokyo.
18
Colonel Bratton: Yes, sir.
i senator Lucas: You recall I examined General Miles
n | at some length with respect to the number of messages that
- | vant direct from Honolulu to Tokyo.
- | Colonel Bratton: Yes, sir.
23 % Senatdr Tucas: AsS I recall, it was some 22 or 23
g ': messages between the early srring and around September 23,
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" and then for the first time in September a message came
6 5 from Tokyo to Honolulu. As I recall, some 5 messages rame
. after that from Tokyo to Honolulu.
. Now you were famlliar with all of these messages that
. ' came, I take °"t?
(4) L Colonel Bratton: Yes, sir.
. Senator Lucas: Did that make any different impression
" upon you, the fact that Tokyo started sending messages to
- Honolulu in Séptember, 1941, when for months before that they
TR had been sllent, as far as sending any messages to that
(‘ E o point 1s concerned?
r > Colonel Bratton: I do not recall that it made any
§ ad lmpression on me at the time, sir.
_g d ognator Lucas: How long did you stay in G-2 after
: " December T, 19419 1
2 | Colonel Bratton: Until the fall of 1943. i
" | Senator Lucas: Then where did you go? '
" Colonel Bratton: Headquarters of the Third Army at é
o ' Fort Sam Houston.
; = ‘. Sena.tor I_.ucas: And from there? 1 |
‘ - Colonel Bratton: To Furope. i
o ,: Senator Lucas: You were in Europe when Colonel Clausen ?
&R took your affidavit? |
o i Colonel Bratton: Yes, sir.
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Witness Bratton Questions by: Senator Lucas

Senator Lucas: Well, there has been some question
about what Colonel Clausen did or did not do over (1 o § o gt Sstons
Europe. Were you ever mistreateg by Clausen in the way of
belng browbeaten into signing the affidavit?

Colonel Bratton: Not in any manner whatsoever, ~*»r.
My relations with Colonel Clausen were cordial in every
resnect.

Senator Lucas: Did he seek, at any time while “~ v=s
there, to have you change your testimony from what it wee
in previous heerings?

Colonel Bratton: No. Fe asked me to comment o- ~-~t-in
papers that he had brought with him to Europe, most of
wileh were in the form of affidavits from various of<?c--—-~
bearing on certain parts of magic and their delivery.

Senator Lucas: How long was it after Pearl Harbor
that you first testified before any Board?

Colonel Bratton: Thfee years.

Senator Lucas: Three years. And did you know at any
tlme during that three years that you might be called to
testify before any Board of Inquiry?

Colonel Bratton: I supposed that I would be, 1f thev
ever had one.

Senator Lucas: Did you immediately following Pearl

Harbor meke any memorandum or notes of your activities around

LT e

I_ - —-mﬁ.‘_mu#l m'._i‘_l__u,-* ™
N
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the 5th or 6th of December?

' Colonel Bratton: The one that has already been intro-
: duced by General Miles'in evidence as a memorandum of the
3 events of the moraing of the Tth of December 1941. I read
: over what he had written end offered a number of suggestions
’ and recommended a number of changes based upon my recollection
d of what had happened, and e got together in the preparation
: of the thing. That 1s the only memorandum that either he
(5) ’ | or I made at the time, that I can remember now.

: :T i oenator Luces: And then it was some three year:-::f:re

f o f' you were again called upon to testify?

§ Colonel Bratton: Yes, sir.

g B Senator Lucas: Where were you at that time?

g 5 Colonel Bratton: Whaet time, sir?

i ; Senator Lucas: ‘Whﬁn.you testifled before the Grunert .
i "Board.
. | Colonel Bratton: I was at the advance headquarters
o of the Third Army, 50 mlles east of Verdun, in the midst
12 ||

of a canpaipgn.
Senator Lucas: You were in battle?
Colonel Bratton: Well, I wes on the Commanding General's

staff.

Senator Lucas: I say you vwere up there fightings the

! Nazis. I think that is all.




